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Gouden licht
Vitaal en toekomstbestendig, dat zijn ook woorden die 
terugkeren in de reportage van onze nieuwe redacteur 
Frederik Knegtel over de renovatie van Huis Landfort in 
Megchelen, op de grens van Nederland en Duitsland. 
Voor zijn eerste bijdrage aan Het Buiten sprak Knegtel 
uitgebreid met kunsthistoricus René Dessing, onder 
wiens leiding het herstel van huis en park momenteel 
zijn beslag krijgt. Dessing vertelt over de grotendeels 
nog onbekende geschiedenis van Landfort en over  
zijn drijfveren en toekomstplannen.
Johann Albert Luyken, die de buitenplaats in de negen
tiende eeuw tot bloei bracht, koesterde als botanicus 
een grote liefde voor bomen en planten. Na zijn  
studie maakte hij een lange rondreis door Europa, 
waarbij hij enorme hoeveelheden zaden verzamelde  
en naar zijn zuster stuurde die in Muiden een buiten
plaats bewoonde. Later zouden bomen uit Muiden  
op Landfort worden geplant. 
Ook nu worden er weer bijzondere, exotische  
bomen op Landfort geplaatst, Japanse sierkersen  
bijvoorbeeld en meer dan tien soorten magnolia’s.  
Die moeten schoonheid en troost gaan bieden.  
Net zoals het gouden geboomte in ’sGraveland,  
die vrijdagochtend in oktober.

Op een vrijdagochtend in oktober maakte  
ik samen met Helene Blaak een tochtje 
naar Muiderberg, Loenen aan de Vecht  
en ’sGraveland. Helene zou sfeerfoto’s 

maken voor een beschouwing die Yme Kuiper voor dit 
nummer had geschreven over de natuurbeleving van 
Nescio en diens jarenlange wandelen langs buitens  
en over landgoederen. 
Het werd een leerzame dag. Allereerst omdat ik  
Trompenburgh en al die andere buitens aan het  
Noordereinde van ’sGraveland nog nooit met eigen 
ogen had gezien – iets wat ik pas op de terugweg aan 
Helene durfde te bekennen – maar ook omdat we 
moesten proberen te kijken met de blik van Nescio.  
Die was zo anders dan ik gewend was. Nescio ging  
het niet om oude stenen en oude kasteelverhalen, 
maar om de schoonheid van bomen, de blauwe  
luchten, het zingen van de merels, het glinsteren van 
een bomentooi tegen een blauwe lucht. De beuken  
van ’s-Graveland, schreef hij in 1952 als oude man in 
zijn Natuurdagboek, deden hem denken aan vroeger, 
en aan wat hij wel altijd zou willen zien: ‘Hoe telkens 
weer hier en daar het jaar 1907 herleeft.’
Toen ik ’s middags naar huis terugreed en vlak voor 
Geldermalsen een hele rij windturbines passeerde, 
vroeg ik me af hoe Frits Grönloh, zoals Nescio eigenlijk 
heette, naar deze reuzen zou hebben gekeken. Zou hij 
ze hebben vervloekt of er ondanks alles toch óók een 
mogelijkheid voor een schonere toekomst in hebben 
gezien? Heidi van Limburg Stirum besteedt in onze vaste 
rubriek ‘In de actualiteit’ aandacht aan de drastische 
gevolgen die de jongste windparkontwikkelingen zullen 
hebben op onze buitenplaatsen en landgoederen.  
Wat winst is en wat verlies, is nog allerminst duidelijk.
De oude Nescio mocht graag schelden op de autoritei
ten als het ging om de teloorgang van het Nederlandse 
landschap. Met de Bossenstrategie wil de overheid nu 
echter ruimte scheppen voor meer bomen. De komende 
tien jaar zullen de bossen vitaal en toekomstbestendig 
moeten worden gemaakt. Daartoe zal het bosareaal 
een uitbreiding van maar liefst tien procent krijgen. 
Sophie Nijland spreekt met betrokkenen over de  
kansen en de knelpunten van dit ambitieuze programma, 
dat hopelijk zal bijdragen aan het verzachten van  
de klimaatcrisis. 

Conrad Gietman
is hoofdredacteur  
van Het Buiten
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Ruimte zoeken voor vitale bomen
Met de Bossenstrategie wil het Rijk toekomstbestendig  
bos realiseren, de effecten van het veranderende klimaat 
tegengaan en de biodiversiteit vergroten. In dat kader  
moet het huidige bosareaal het komende decennium een 
flinke uitbreiding krijgen. Hoe doe je dat in een land waar 
de grond schaars is en de druk op de landbouwgrond groot? 
En welke rol is er weggelegd voor landgoederen? Sophie 
Nijland peilt de meningen onder enkele betrokkenen.

Edwina’s Twentse erfenis
De Stichting Edwina van Heek is eigenaar van onder  
meer de landgoederen Singraven en Zonnebeek in Twente. 
Eugenie Mogendorff - ter Kuile verdiepte zich in de  
geschiedenis van de stichting, die dit jaar haar 75-jarige 
bestaan viert en haar naam dankt aan de echtgenote  
van de Twentse textielfabrikant Jan Bernard van Heek. 
Wie was deze Amerikaanse vrouw, die haar liefde voor 
natuur en cultuur als erfenis voor Twente naliet?

Achter de coulissen van Huis Doorn
Deze zomer zijn de dienstvertrekken op Museum Huis Doorn 
in oude luister hersteld. Zo kunnen bezoekers in de voetsporen 
treden van het huispersoneel van de laatste Duitse keizer en 
zich, net als de bedienden vroeger, ongezien door het huis 
bewegen. Conservator Wendy Landewé - van der Veen en 
fotograaf Theo Scholten brengen deze herinrichting in beeld. 

Magnolia’s en monumentaal denken
In het zuidelijkste puntje van de Achterhoek ligt de buiten-
plaats Huis Landfort. Met kunsthistoricus René Dessing, 
onder wiens leiding huis en park momenteel worden  
gerenoveerd, spreekt Frederik Knegtel over dit ambitieuze 
project en de troost van het buitenleven.

Inhoud
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Deze vraag leg ik voor aan Aditi Kho, landschaps
architect bij Gelders Genootschap. Zij is betrokken 
bij vier van de zes RESregio’s in Gelderland en 
sinds 2004 adviseur ruimtelijke kwaliteit voor  
windparkontwikkelingen. ‘Eerlijk gezegd weet ik 
dat niet’, is haar antwoord. ‘In het algemeen zal de 
energieopgave een grote impact op ons landschap 
hebben, maar vanuit welke plek de windturbines 
precies te zien zijn en hoe erg dat is durf ik niet te 
zeggen. De zoekgebieden voor die windturbines 
staan in de RES 1.0 alleen op papier. In het document 
zijn geen fotovisualisaties toegevoegd, ook omdat 
het aantal windturbines, de precieze plek van de 
masten en de tiphoogte nog niet vaststaan. Bij  
windparkontwikkelingen zie ik vaak visualisaties 
met groothoeklens zonder een fotoverantwoording 
en kijkadvies. De geplande windturbines ogen  
dan kleiner en lijken veel verder in het landschap  
te staan. Er is dan geen realistisch beeld van de  
werkelijke ruimtelijke impact.’

TWEE KEER HOGER DAN DE DOM
Ook over de hoogte van de windturbines is nog veel 
onduidelijk. Kho zegt hierover: ‘Tot voor kort had
den windturbines in Gelderland een tiphoogte van 
maximaal 150 meter. Dat was ons referentiebeeld. 
Maar nu wordt gesproken over een tiphoogte van 
250 meter. Dat maakt het beïnvloedingsgebied  
groter en zo kan dus op grotere afstand een wind
turbine dominant in beeld staan. Dat kan op een 
afstand van tien keer de tiphoogte zijn.’
Deze tiphoogte is ruim tweemaal de hoogte van de 

opgesteld. Zij wijzen er in dit stuk op dat het belang
rijk is omwonenden zorgvuldig in het inspraakproces  
te betrekken. Maar concretisering ontbreekt.  
De Wegwijzer vermeldt niets over het verplicht stellen 
van realistische visualisaties in het ontwikkeltraject. 
Ook blijft onbenoemd wie tot de omwonenden  
worden gerekend. Mag bijvoorbeeld straks een buiten
plaatseigenaar meepraten die op tweeëneenhalve  
kilometer afstand woont en een windturbine boven 
zijn parkbos ziet opdoemen?
De Wegwijzer waarschuwt ook voor de rol van de  
ontwikkelaars van wind en zonneparken in het  
proces: die concurreren om grondposities en maken 
vaak vroegtijdig afspraken met grondeigenaren,  
of sluiten zelfs al contracten. Deze werkwijze staat 
duidelijk het streven van het Klimaatakkoord in  
de weg om bij nieuwe windprojecten de omgeving  
de mogelijkheid te bieden voor 50 procent eigenaar  
te worden. Ook weinig bemoedigend is wat het 
Voortgangsoverleg Klimaatakkoord op zijn website 
meldt. Daar staat dat zodra een concreet duurzaam 
energieproject in beeld komt, de initiatiefnemer aan 

Dom in Utrecht. Een maat die in diverse stukken 
met recht landschapsoverstijgend wordt genoemd. 
Windturbines van deze grootte zullen dus zelfs op 
grote afstand impact hebben op kwetsbare, klein
schalige of natuur en cultuurhistorische gebieden.  
De RES’en 1.0 geven hieraan geen aandacht.

WIE MAG MEEPRATEN?
Landschap Overijssel, Overijssels Particulier 
Grondbezit en Natuur en Milieu Overijssel hebben 
een Wegwijzer energie in het Overijsselse landschap 

zet is voor zowel participatie tijdens het verdere proces, 
alsook voor het vormgeven van opties voor financiële 
participatie– én dus ook eventuele compensatie. 
Valt er voor buitenplaatsen en landgoederen alleen 
nog wat te redden als zij het ‘RES ontwikkelspel’ 
meespelen en zelf met voorstellen voor het plaatsen 
van windturbines komen? Maar wie wil dat?  
Landgoed Keppel in Gelderland ziet kansen en  
gaat met ontwikkelaar Green Trust in zee om een 
windmolenpark op het landgoed te realiseren. 

Heidi van Limburg Stirum
is zelfstandig erfgoedadviseur. Zij is  
momenteel werkzaam als producent van de  
landelijke erfgoedmanifestatie Dag van het  
Kasteel en projectleider van het landelijke  
onderzoek naar koetshuizen in Nederland.

Windreuzen in 
het landschap
Een van de afspraken van het Klimaatakkoord  
van 2019 was het opstellen van een zogeheten  
Regionale Energie Strategie (RES) voor dertig  
regio’s in Nederland. Daarin zijn zoekgebieden  
opgenomen waarin het grootschalig opwekken  
van zonne- en windenergie kan plaatsvinden.  
Welke gevolgen zullen met name de beoogde  
nieuwe windparken hebben voor het landschap,  
voor landgoederen, kastelen en buitenplaatsen?

VERDER LEZEN
Klimaatakkoord.nl.
Natuurenmilieuoverijssel.nl.
Wegwijzer energie in het Overijsselse landschap. Groene 
ontwerpprincipes bij de energietransitie (Zwolle, 2020).

Regionale Energie Strategieën 
De dertig Regionale Energie Strategieën geven concrete invulling aan 
nationale afspraken uit het Klimaatakkoord. Het is de bedoeling dat de  
RES leidt tot gemeentelijke en provinciale besluitvorming over de manier 
waarop de doelstellingen voor hernieuwbare elektriciteitsopwekking op 
land voor 2030 bovenop de afspraken van het Energieakkoord het beste te 
realiseren zijn. Het gaat dan om ruimtelijke aspecten die de basis vormen 
voor de borging in het omgevingsbeleid van provincies en gemeenten. 

I N  D E  A C T U A L I T E I T

Windturbines gaan het 
Nederlandse landschap 
steeds meer domineren. 
Foto Siebe Schootstra
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park. De stichting is het initiatief van een echtpaar 
dat bij leven met hun vermogen goede sociale en 
culturele doelen wil ondersteunen en initiëren.  
Als directeur van Erfgoed Landfort zijn Dessing  
en zijn partner samen met dit echtpaar aan de slag 
gegaan om Huis Landfort tot een bijzondere en  
vitale Nederlandse buitenplaats te maken. Ik spreek 
met hem over de missie van deze verbouwing, en 
over de waarde van buitenplaatsen.

DE LUYKENS EN HUN VOORGANGERS
Het landhuis en park dat we nu zien herinnert ons sterk aan 
de negentiende eeuw. Maar wat stond hier vóór die tijd?

We hebben de zorg voor een huis dat in 1434 voor  
het eerst in de bronnen wordt genoemd en sindsdien 
door talloze generaties is aangeraakt en behouden. 
Zodra een zorgband met een huis wordt doorgesne
den, om wat voor reden dan ook, ben je het kwijt. 
Ook Huis Landfort heeft in zijn geschiedenis alle 
kansen gehad om te verdwijnen, omdat hier vreemd 
genoeg in de zeventiende en achttiende eeuw heel 
vaak mensen huisden die het zich niet konden ver
oorloven, of door erfenis met het huis opgezadeld 
waren. Het is keer op keer weer verkocht, heel vaak 
zelfs. Het is ook af en toe in adellijk bezit geweest. 
De kern van het huis is oud, al weten we niet precies 
hoe oud, en ook de bouwgeschiedenis is één grote 
puzzel. Het centrale deel, het corps de logis, is het 
oudste deel, en in 1825 zijn er twee vleugels tegenaan 
gezet. Op zolder is een deel van het zeventiende  
en achttiendeeeuwse dakbeschot bewaard gebleven,  
en beneden in de kelders zijn nog gewelven te  
vinden die mogelijker wijze ouder zijn dan de  
zeventiende eeuw.

In 1823 streek de familie Luyken hier neer. Wat betekende  
de komst van deze nieuwe bewoners voor Huis Landfort?

De Luykens waren een DuitsNederlands koopmans
geslacht en ze hadden de beschikking over veel  
geld. Eigenlijk gingen ze hier het leven leiden zoals 
dat bij Amsterdamse buitenhuizen gebruikelijk was. 
Ze hadden een enorme liefde voor bomen en  
heesters. Dr. Johann Albert Luyken was oogarts  
en botanicus, en had na zijn studie in Göttingen  
een Europese rondreis gemaakt waarbij hij jarenlang 
grote hoeveelheden zaden en korstmossen verzamel
de. Hij stuurde al zijn aanwinsten op naar zijn oudste 
zus in Muiden, die daar de buitenplaats De Stolpe 
bewoonde. Nadat Luyken met geld van zijn oudste 
zus Huis Landfort had aangekocht, zijn vanuit  
Muiden een aantal van die bomen hier geplant. 
Sommige bomen die hier staan zouden best eens  
terug te herleiden zijn naar de grand tour van Luyken.  
De komst van de Luykens gaf een enorme impuls  
aan de ontwikkeling van deze plek.

 
Huis Landfort zal een van de eerste grote buitenplaatsen zijn 
die de Duitsers tijdens hun inval in mei 1940 tegenkwamen. 
Wat gebeurde hier tijdens de oorlogsjaren?

De Luykens zaten net als DuitsNederlandse families 
in bijvoorbeeld Limburg tussen twee werelden in.  
De oorlog heeft hier nauwelijks een zware rol  
gespeeld tot aan maart 1945. Toen werden in dit  
deel van Nederland de laatste Duitse eenheden door 

Terwijl ik de slingerende oprijlaan van Huis Landfort oploop, 
heet mijn telefoon me met een automatisch berichtje welkom  
in Duitsland. Maar ik ben nog in Gelderland, en ook het statige 
landhuis is nog Gelders. De buitenplaats Huis Landfort in  
Megchelen, met haar brede voorgevel en romantische park, ligt  
in het zuidelijkste puntje van de Achterhoek, vlakbij het Duitse 
Anholt met zijn Wasserburg. In het geheel herbouwde koetshuis 
word ik ontvangen door kunsthistoricus René Dessing, onder 
wiens leiding de buitenplaats momenteel wordt gerenoveerd.

Magnolia’s en 
monumentaal 
denken
In gesprek met René Dessing over  
de renovatie van Huis Landfort

Frederik Knegtel

Huis Landfort, gelegen 
in het romantische 
Zocherpark, heeft een 
geschiedenis waarin 
eigenaars elkaar snel 
opvolgden. Foto Albert 
Speelman

Na zijn vertrek als directeur van het Cultureel 
Organisatiebureau Artifex in Amsterdam in 2006 
verhuisden Dessing en zijn levenspartner Wim 
Dröge naar het Huis te Manpad in Heemstede –  
een plek die hem inspireerde om te gaan investeren 
in het historisch besef van buitenplaatsen in 
Nederland. Samen met een grote groep vrijwilligers 
organiseerde hij het Themajaar Historische 
Buitenplaatsen in 2012, en twee jaar later gaf hij met 
de oprichting van de stichting Kastelen, Historische 
Buitenplaatsen & Landgoederen (sKBL) een verdere 
impuls aan het behoud en beheer van dit erfgoed.
Met de renovatie van Huis Landfort startte een am
bitieus nieuw hoofdstuk in Dessings betrokkenheid 
bij het fenomeen van de Nederlandse buitenplaats. 
Na de aankoop van Huis Landfort door de stichting 
Erfgoed Landfort in 2017 startte een grootscheepse 
verbouwing van zowel het landhuis als het landschaps
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Canadese troepen over de Oude IJssel teruggedreven 
naar Duitsland. De bevrijding van OostNederland is 
via Huis Landfort in gang gezet, en dat ging gepaard 
met zware gevechten. Of de relatieve rust in dit deel 
van de Achterhoek in de daaraan voorgaande jaren 
iets met de Duitse familieband van de Luykens te 
maken had, weet ik niet. Het huis is in elk geval niet 
in beslag genomen, zoals dit wel met veel Limburgse 
en andere huizen gebeurde. In die maartmaand is 
alles hier kort en klein geslagen. Het koetshuis dat 
we onlangs hebben herbouwd, was geheel verwoest 
en de Ottomaanse duiventil van de Antholtse  
architect Johann Theodor Übbing uit 1825 was zwaar 
beschadigd. Deze werd na de Tweede Wereldoorlog 
omgebouwd tot een middeleeuws uitziende ruïne. 
Het landhuis toonde tot aan 1970 de zware schade 
die het had geleden en was zelfs voor een deel met 
plastic afgedekt. Ook de schade aan het levenswerk 
van de familie Luyken, het omliggende park met al 
zijn monumentale bomen, was aanzienlijk. 

WERKEN AAN EEN NIEUW LANDFORT
Herstel en toekomstig behoud vormen het hoofd
doel van de stichting Erfgoed Landfort, en omdat 
Landfort zijn huidige voorkomen kreeg in de jaren 
18231827 laat de stichting zich voor de renovatie en 
herbouw zoveel mogelijk leiden door de toenmalige 
situatie. Maar in plaats van het oprichten van een 
museum streeft de stichting juist naar de creatie van 
een ‘centrum voor de beleving van een historische 
buitenplaats’. De innige relatie tussen Nederlandse 
buitenplaatsen en botanische collecties vormt een 
kernonderdeel van deze beleving. De natuurlijke 
omgeving dient zodoende als intellectuele en gees
telijke verrijking. Het herstel van Landfort vraagt dus 
niet alleen om onderzoek maar ook om intuïtie, stelt 
Dessing, aangezien buitenplaatsen voornamelijk 
plekken waren – en zijn – van schoonheid en troost.

je keuzes die meteen passen zonder dat je weet of  
ze ‘correct’ zijn. Om een voorbeeld te geven: ik kreeg 
van een vriendin uit ’sGraveland een gunnera, die 
we in de winter met natte dweilen in een schuur in 
leven hebben gehouden. In het voorjaar is deze wortel 
hier in het park geplant door onze tuinbaas op een 
plek waarvoor ik niet direct onderzoek deed. Kort 
daarop vond ik ineens een oude foto van het park van 
vóór 1945, met op exact dezelfde plek een gunnera 
waar deze nu weer staat! Ook hebben we in het huis 
met behang en verf kamers een type kleur gegeven, 
en kwamen we er pas later achter dat onze ‘Blauwe 
Kamer’ vroeger ook al blauw was. Als je dat op een 
gegeven moment een beetje aandurft, en je laat je 
door je gezonde verstand en smaak leiden, dan besef 
je dat er geen gelijk bestaat in dit soort gevallen.
Voorzichtigheid is natuurlijk geboden, maar  
tegelijkertijd is het ook zo dat in het verleden door 
allerlei omstandigheden zo veel schade aan dit huis 
is veroorzaakt, dat alles wat de stichting hier doet  
in feite al een verbetering is. Ook de samenwerking 
met alle betrokken overheden is erg prettig, en  
ik denk dat de stichting samen met ons team van 
kundige architecten en experts hier een bijzondere 
plek aan het maken zijn. 

Hoe stellen jullie het interieur samen?
We hebben van Maria LuykenHenke, de weduwe 
van de laatste eigenaar van Huis Landfort, een 
schenking ontvangen van objecten die ooit in het 
landhuis hebben gestaan. Vier ruimtes zullen  
museaal ingericht worden met die Luykencollectie, 
die we aanvullen met andere objecten om een negen
tiendeeeuws ensemble te creëren. Het verzamel
principe in dit opzicht vormt de periode 17501850, 

De stichting Erfgoed Landfort startte in 2017 onder jouw 
leiding als directeur een grootscheepse verbouwing van het 
huis en park. Is het project opgezet als een renovatie of ook 
een reconstructie, en waar lag de grens?

Ik volg in veel zaken mijn eigen inzicht, ervaring en 
gedachtes. Tegelijkertijd ben ik kunsthistoricus en 
zijn Wim en ik, na vele jaren van kijken naar mooie 
dingen, ook goed geïnformeerd en hebben we veel 
kennis van historische buitenplaatsen. Soms maak  

waarbij we ervoor hebben gekozen weinig tot geen 
objecten uit de Empire toe te passen. Niet om het  
een of ander, maar uiteindelijk roofden de Fransen  
ons land in die periode immers helemaal leeg. 
We hebben veel schenkingen van particulieren  
gekregen, maar ook bruiklenen van de Rijksdienst 
voor het Cultureel Erfgoed, de OttemaKingma 
Stichting en van diverse buitenplaatsen. Daarnaast 
willen we hier een deel van de collectie opstellen die 
Wim en ik hebben verzameld. Daaronder bevinden 
zich bijvoorbeeld porseleinen papegaaien die we uit 
ons vroegere Huis te Manpad in Heemstede hebben 
meegenomen. Karakteristieke vormen waardoor 
sommigen Huis te Manpad het papegaaienhuis 
noemden. Ze zullen een hele wand gaan sieren in de 
ruimte die op Huis Landfort nu de Wintertuin heet. 
Ook kocht stichting Erfgoed Landfort een fantastisch 
floraal Loosdrecht servies, ruim 180delig, van ons 
aan. Dat servies zal in een aparte porseleinkamer 
worden getoond. En dankzij een tip komt er straks 
een bijzondere witte tegelkacheloven uit 1823 naar 
Huis Landfort, afkomstig van de Hernhutters uit 
Zeist. Deze wordt momenteel dankzij de hulp van 
Fonds A.H. Martens van Sevenhoven, het Prins 
Bernhard Cultuurfonds en de Limburgse Stichting 
Bonhomme Tielens gerestaureerd. Noemenswaardig 
is ook het Aubusson vloerkleed uit het Haagse Huis 
Schuylenburch, dat werkelijk precies past in onze 
zaal. Zo heeft de stichting inmiddels een bijzondere, 
rijke en tegelijk ook speelse collectie opgebouwd,  
die overigens nog lang niet af is. We maken hier een 
mooie plek, waar schoonheid en harmonie heersen, 
en we worden daarbij gevoed door dingen die ons 
bewogen en bewegen.

 

Een foto van het park 
met de slingergracht 
rond 1900. Links tussen 
de bomen door is de 
gevel van het landhuis 
zichtbaar. Coll. Stichting 
Erfgoed Landfort

In 2017 startte de 
grootscheepse 
verbouwing van 
Landfort. Vier ruimtes 
zullen een museale 
inrichting krijgen met 
objecten van de familie 
Luyken die ooit in het 
landhuis hebben 
gestaan. Foto Henk 
Hoogeveen

Directeur Erfgoed 
Landfort en 
kunsthistoricus  
René Dessing.  
Foto Sven Scholten
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Was het omliggende park van Jan David Zocher jr. nog  
deels of geheel intact?

De tuin die we hier nabij de Oude IJssel aantroffen 
was eigenlijk die van Doornroosje, al had het vijftig 
hectare tellende goed in wezen nog wel de vorm  
van het negentiendeeeuwse park van Zocher.  
De prachtige slingergracht en de oever die liefelijk 
overloopt in het water zijn typische Zocher
elementen die de stichting weer helemaal heeft  
kunnen herstellen. Landschapsarchitecte Patricia 
Debie heeft ook het nodige gedaan om het  
oorspronkelijke padenstelsel terug te brengen,  
dat ook rolstoeltoegankelijk zal worden. 

monumentale architectuur eerder te vinden is in 
Duitsland, Engeland en Frankrijk, maar bij ons zit 
diezelfde monumentaliteit in de aanleg van duizen
den buitenplaatsen in het hele land. Als je veertig 
hectare moet vormgeven, is dát monumentaliteit. 
Dat maakt die plekken zo bijzonder, en ik persoonlijk 
zie ze allemaal individueel als kunstwerken. Alles  
wat je hier ziet is het resultaat van een vormgevings
besluit, en dat is erg interessant. 
Naar mijn idee wordt dit te weinig uitgelegd. 
Tenslotte komen mensen ook op buitenplaatsen  
omdat je hier iets vindt wat voedt en wat heelt.  
Die waarde is precies waar de 551 historische  
buitenplaatsen in Nederland zich op moeten richten, 
en waar ze hun maatschappelijke relevantie ook  
op moeten vastpinnen. De bezoeker mag met open 
mond komen kijken maar zou verrijkt met relevante 
kennis weer moeten vertrekken.

 
Dus straks opent Huis Landfort zijn poorten ook  
voor bezoekers?

Jazeker. Binnen een uur rijden van Huis Landfort  
leven achttien miljoen Duitsers, die ook dol zijn op  
dit soort erfgoed en planten en bloemen. Zo zal de 
renovatie van het huis en de Hollandsgeïnspireerde 
tuin een mooie impuls geven aan de oude relatie  
tussen onze buitenplaats en de waterburcht Anholt – 

maar vijfhonderd meter hiervandaan – met zijn rijke 
zeventiendeeeuwse kunstcollectie en formele  
rozentuin. Daar hangt bovendien de enige Rembrandt 
die in Duitsland in particulier bezit is.  
In de toekomst wil de stichting van Huis Landfort 
een plek maken waar de bezoeker niet alleen leert 
over de geschiedenis van dit huis, maar ook van  
historische buitenplaatsen in het algemeen. Door  
een groot aantal bruiklenen kunnen we straks niet 
alleen het verhaal van Landfort vertellen, maar van 
zoveel andere plekken. Dat is onze missie: dit moet 
een plek van de verbinding worden.

Frederik Knegtel
is kunsthistoricus en werkzaam 
als expert decoratieve kunst bij 
het Venduehuis in Den Haag

PRAKTISCHE INFORMATIE
Kijk voor meer informatie op erfgoedlandfort.nl  
of volg stichting Erfgoed Landfort op Facebook  
(@erfgoedlandfort).

Bijzondere bomen, 
bloemen en planten  
zijn nodig om van  
Huis Landfort een 
aantrekkelijke plek  
te maken. Foto Henk 
Hoogeveen

Ik laat me niet per se en alleen  
leiden door wat hier geweest is

daarmee nu eindelijk het verhaal van de beroemde 
familie Luyken die hier heeft gewoond. Ook de  
tuin en groengeschiedenis en het oorlogsverleden 
komen in het boek aan bod.

NAAR EEN NATIONAAL CENTRUM
De buitenplaats zal ook een rol als onderzoekscentrum  
vervullen. Hoe ziet deze rol eruit?

Het wordt niet zozeer een onderzoekscentrum, maar 
eerder een nationaal centrum ten behoeve van de 
Nederlandse buitenplaatscultuur. Onderzoek kan 
daar een deel van uitmaken, maar net zo belangrijk 
zijn bijvoorbeeld educatie en verbinding. We zijn  

eigenlijk al heel ver met een planontwikkeling om 
hier inhoud te gaan geven aan een programma dat 
erfgoedvrijwilligers zal opleiden en trainen. Er zijn 
in Nederland bijna tienduizend mensen als vrijwilliger 
betrokken bij dit soort plekken, en er gebeurt  
vrijwel niets collectiefs. Ik denk dat we veel meer 
vanuit een nationaal niveau moeten denken om 
deze mensen te binden en te enthousiasmeren.
En over de rol van een buitenplaats gesproken: wat is, 
in breder opzicht, de actuele waarde van historische 
buitenplaatsen in Nederland? Stuk voor stuk zijn het 
tastbare voorbeelden van het monumentale denken 
van onze voorouders. Er wordt wel eens gezegd dat 

Albert Luyken was de 
laatste Luykeneigenaar 
van Huis Landfort. 
Zichtbaar is de 
oorlogsschade aan het 
huis. In 1970 verkocht hij 
Landfort met een groot 
deel van de omringende 
landerijen en bossen aan 
Stichting Het Geldersch 
Landschap. Coll. 
Stichting Erfgoed 
Landfort

En hoe verhoudt het nieuwe tuinontwerp zich tot de  
oorspronkelijke situatie?

Naarmate ik de geschiedenis van Huis Landfort  
bestudeerde, vielen me zoveel parallellen op tussen 
de historische situatie en ons nieuwe ontwerp.  
Een goed voorbeeld zijn de bloeiende bomen. Om 
van Huis Landfort een aantrekkelijke plek te maken  
heb je bijzondere bomen, bloemen en planten nodig.  
Bomen en bloemen vertroosten mij al mijn leven 
lang. Ik woonde ooit in de buurt van het Rijksmuseum, 
en toen vielen me in het voorjaar altijd de vele  
bloeiende Japanse kersenbomen op die rond het  
gebouw staan. Na onderzoek blijkt dat de Duitse 
dendrologische vereniging tijdens een bezoek aan 
Landfort in 1923 een lijst had opgesteld van bijna  
110 bijzondere bomen in het park. Die stonden hier in 
het verleden dus allemaal al. Toen ik met een grote 
crowdfundingsactie voor nieuwe bomen begon, stond 
ik daar eigenlijk helemaal niet zo bij stil, terwijl er nu 
weer tal van bomen zijn geplant die hier ook vroeger 
stonden. Daaronder bevinden zich meer dan tien 
soorten magnolia’s en talrijke Japanse sierkersen. 
Deze exotische bomen horen thuis op Nederlandse 
buitenplaatsen, en het verbaast me dat niet veel meer 
buitenplaatsen in ons land deze relatief eenvoudige 
ingreep toepassen om hun plekken aantrekkelijker te 
maken. Uiteindelijk planten we hier bomen omdat ze 
hier passen, niet omdat ze hier al stonden – en als je 
keuzes door het verleden worden bekrachtigd, dan 
denk ik dat we hier goed bezig zijn. Met andere  
woorden, ik laat me niet per se en alleen leiden door 
wat hier geweest is. Je kan in je keuzes natuurlijk wel 
eens uitglijden, maar dan doe je dat over een poosje 
weer anders. Je mag jezelf nooit in de waan brengen 
dat je voor de eeuwigheid werkt. 

Je laat doorschemeren dat er een heleboel onderzoek  
plaatsvindt. Wordt dit ook gepubliceerd?

Er komt volgend jaar een boek uit over Huis Landfort, 
dat laat zien dat dit een bijzonder uithoekje was waar 
toch veel is gebeurd. Meerdere bijdragen gaan in op 
de rijke bewonersgeschiedenis en complementeren 



B E E L D

Rusthuisje voor  
herten en mensen

Foto Johan Hallo
Tekst Menno Doornbos

Wie wandelt op de buitenplaats Backershagen in Wassenaar, maakt 
grote kans muziek te horen uit dit huisje. In oorsprong was het 
Hertenhuisje een klein rusthuis voor de herten bij de hertenkamp 
van de buitenplaats. Het kreeg zijn huidige vorm in de negentiende 
eeuw. Prins Frederik verbouwde het toen tot een speelhuisje voor 
zijn jongste dochter Marie. Tegenwoordig wordt het als particulier 
woonhuis gebruikt. Misschien is het Hertenhuisje wel het kleinste 
bewoonbare Rijksmonument van Nederland. Volg de avonturen van 
dit huisje ook op Instagram: @hertenhuisje.
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BOEK IN FIETSTAS
Nu we inmiddels, om met Nescio te spreken, stak
kerig wijs zijn geworden, maken we fietstochten – 
mijn vrouw en ik. Deze zomer in het rivieren en 
landgoederenlandschap van OostNederland. Ik  
had slecht één boek in mijn fietstas gestoken: de  
pas verschenen biografie van Lieneke Frerichs over 
Nescio. Nog in 1974 had Hermans’ alter ego Age 
Bijkaart in Parijs geschreven dat hij nooit iets (zin
nigs) had gelezen over Nescio’s leven en levensbe
schouwing. Zelf typeerde Bijkaart die bij Nescio 
zó: ‘De natuur is zo overweldigend en rein, de mens 
daarentegen zo nietig, dat het fatsoenlijkste wat hij 
doen kan is: er met stomheid geslagen naar te zitten 
staren. Nirwana.’ Daarna werkte Bijkaart deze basis
gedachte van Nescio verder uit voor diens schrijver
schap. Om dan uit te komen bij dit oordeel: ‘Wie 
alleen in zijn jeugd gelooft en alleen aan de jeugd 
ooit heeft geloofd, moet ervoor zorgen jong te sterven 
op straffe van jarenlang ongelukkig te zijn. Maar de 
jeugd is gauw afgelopen en daarom was Nescio dan 
ook na een bundel echt helemaal uitgepraat.’ 
De prachtige biografie van Frerichs weerlegt de visie 
van W.F. Hermans op Nescio niet. Integendeel zelfs. 
Het boek laat hooguit de eenzijdigheid ervan zien. 
Er valt namelijk zo veel meer te zeggen over deze 
schrijver én de persoon achter zijn pseudoniem:  
Jan Hendrik Frederik Grönloh (Amsterdam 1882 – 
Hilversum 1961). Inderdaad een kantoorman, maar 
wel een die zich opwerkte van bediende tot directeur 
van een handelskantoor. Hij onderging die baan als 
een ‘dal der plichten’. Treffend laat Frerichs zien  
hoe Grönloh het menigmaal op zijn zenuwen kreeg 
in zijn drukke baan bij de HollandBombay Trading 
Company. Een reis van bijna een half jaar door de 
koloniale wereld van BritsIndië in 19251926 was 
voor hem een beproeving geweest, ondanks het  
leven dat hij daar leidde als een bevoorrechte,  
witte Europeaan met bedienden.
Tijdens die zakenreis door BritsIndië aanschouwde 
Grönloh de Ganges, maar dat ontlokte hem niet 
meer dan de verzuchting ‘Geef mij maar het Gein’. 
Hij verlangde voortdurend naar Amsterdam, naar 
thuis, naar zijn vrouw en vier dochters. 

Voor Nescio heb ik een zwak. Altijd gehad – sinds  
de vierde klas van de hbs. Een leraar Nederlands las 
iedere zaterdagmorgen voor uit De uitvreter. Toen  
ie daarmee klaar was, ging ie verder met Titaantjes. 
De man zelf wilde ooit jazzpianist worden en nog in 
mijn middelbareschooltijd nam zijn Friese dichter
schap een aanvang. Dat groeide uit tot een beschei
den oeuvre, stoelend op ironie en melancholie. 

NESCIO LEZEN
Ik zal niet de enige zijn geweest die op deze manier 
met de bekende bundel met drie novellen van Nescio 
(De uitvreter, Titaantjes, Dichtertje) kennismaakte.  
W.F. Hermans verhaalde ooit dat zijn leraar  
geschiedenis op het Amsterdamse Barleusgymnasium  
op bijzondere dagen (Sinterklaas of de laatste 
schooldag voor de vakantie) voorlas uit De uitvreter. 
Deze docent dichtte sonnetten in de trant van de 
Tachtigers. Steeds herhaalde hij dat Nescio volstrekt 
onbekend was en miskend werd. De jonge scholier 
Hermans vroeg of hij het boekje een dag van hem 
mocht lenen. Dat mocht. Hermans herinnerde zich 
vele jaren later: 

De personages in deze verhalen deden dingen die ik  
zelf ook graag deed: lange wandelingen maken door 
Amsterdam, rondkijken in de buurt van het IJ, naar het 
water, de schepen en de meeuwen. Zich door poëtische 
gevoelens laten overmannen als de zon op de golfjes 
scheen […] Ook wist ik aan Nescio’s verhalen de bood
schap te ontlenen dat je ervoor moest zorgen niet in de 
handel of op een kantoor terecht te komen. Nu, dat was 
ik dan ook niet van plan. Nescio’s helden hielden er  
grotendeels dezelfde meningen op na als ik: dat het een 
treurig lot was iets anders te zijn dan een Amsterdammer, 
dat de wereld van de volwassenen vijandig was en bot.’

Hermans was zeventien toen hij Nescio voor het eerst 
las. Toen had ie nog niet door wat ie zich later pas 
echt realiseerde: dat die Titaantjes rond Nescio’s alter 
ego Koekebakker niet veel ouder waren dan hijzelf in 
zijn gymnasiumtijd, toen hij over hun omzwervingen 
in de stad en haar landelijke omgeving las. Hoe kon 
dat? De kneep zat hem volgens Hermans daarin dat 
deze figuren bij Nescio, hoe jong ze mochten zijn, 
geen schooljongen of student waren en niet meer  
bij hun ouders woonden. Ze hadden een eigen hok en 
verdienden hun eigen boterham en daarbij verachtten 
ze hun bazen, de hoge heren, zogezegd. 
Zelf begon ik Nescio vrijwel direct na de voorlees
sessies van mijn leraar te lezen. Dat was precies in  
de provotijd: mijn haardracht werd steeds langer en 
de regenten in het land kregen het steeds lastiger. 
Amsterdam was het centrum van alle contestatie.  
Van Nescio die zijn Titaantjes hun afkeer van bazen 
en heren inblies, had ik me inmiddels het credo  
toegeëigend ‘weg met de regentenmentaliteit en de 
hooghartige deftigheid’. Zoals Nescio in zijn novellen 
Franse citaten gebruikte, zo kalkte ik eens op een 
caisson nabij de hoofdbrug in mijn Friese geboorte
plaats – in het Frans natuurlijk – ‘Eigendom is dief
stal’, een leus van de Franse anarchist Proudhon.  
Ach, dat was toen.

Stakkerig wijs 
met 
Nescio Uit het werk van Nescio spreekt niet alleen 

melancholie over verloren jeugdidealen, 
maar ook intense natuurbeleving en boos-
heid over de teloorgang van het Nederlandse 
landschap. De Amsterdamse schrijver was 
een onvermoeibaar wandelaar en bezocht 
graag kastelen en buitenplaatsen in de  
provincie. Tijdens deze tochten waren het 
niet de oude stenen en ridderverhalen die 
zijn verbeelding prikkelden. Het ging hem 
om de bomen, de uitzichten en het schijnsel 
van de zon in het water. 

Jongens op Frankendael 
aan de Middenweg in 
Amsterdam, 1890.  
Foto Jacob Olie; coll. 
Stadsarchief Amsterdam

Jan Hendrik Frederik 
Grönloh in 1917, zes jaar 
na zijn debuut als Nescio 
met De uitvreter. Foto 
Letterkundig Museum, 
Den Haag

Yme Kuiper
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NAAR BUITEN
Aanvankelijk woonde het gezin in Amsterdam
Noord, maar na de grote reis verhuisde het naar  
de Watergraafsmeer, naar de Middenweg, toen nog  
de rand van de stad, nagenoeg erbuiten. Wel een 
huurhuis. Zoals Frerichs schrijft ‘ver van het centrum, 
voorbij het Oosterpark en de straten van zijn jeugd, 
voorbij het dorp Watergraafsmeer en het buiten
goed Frankendael en nog voorbij het groen van de 
Nieuwe Oosterbegraafplaats’. Ooit stonden daar 
talloze buitenplaatsen, alleen Frankendael was blijven 
staan. Om op tijd op zijn werk te komen moest 
Grönloh de fiets of de Gooische Stoomtram nemen; 
de laatste stopte nagenoeg bij zijn nieuwe huis. 
Maar meer nog lokte hem de landelijkheid van  
de polders ten zuiden van Amsterdam, de 
Muidertrekvaart en Het Gooi. 
Het was een levendig gezin, dat van Grönloh. Over 
de schrijversidentiteit van ‘pappie’ werd nagenoeg 
nooit gesproken. Zelf koesterde hij zijn pseudoniem. 
Het zou jaren duren voordat hij als auteur zijn echte 
naam prijsgaf. Een erg opgewekte indruk maakte 
Nescio niet in zijn naaste omgeving. Hij kon sikke
neurig zijn, was erg gevoelig en gauw gekwetst. 
Sarcasme was hem niet vreemd. Wel mocht hij 
graag vertellen over tochtjes die hij zelf buiten de 
stad had gemaakt en dan moesten de kinderen naar 
hem luisteren. Mochten de dochters mee op die 
tochten, dan was pappie vrolijk en de ideale vader. 
‘’t Was eigenlijk toch een lieve man, een moeilijke 
man, maar een lieve man’, oordeelde een van de 
dochters veel later. Terecht merkt Frerichs op dat 
het woordje ‘toch’ hier veelzeggend is.

DE BOMEN VAN FRANKENDAEL
Nog even terug naar Frankendael, het uit de achttiende 
eeuw daterende buitenhuis aan de Middenweg.  
Nescio raakte erg gesteld op deze buitenplaats en  
naaste omgeving. Het was de biotoop bij uitstek waar 
hij de wisseling van de seizoenen aan kon aflezen. In 
zijn Natuurdagboek, aantekeningen van tochtjes die hij 
als pensionado in de jaren 19461955 maakte, noteerde 
hij bij 19 maart 1947: ‘Dinsdag waren de reigers weer 
terug op Frankendael.’ Ook de komst van de eerste 
sneeuwklokjes hield hij hier in de peiling. 
Vooral met de bomen rond het buiten had hij een  
innige band. In Insula Dei (1942), het laatste langere 
verhaal dat hij schreef, had hij ze min of meer  
vereeuwigd. Begin 1950 verzette hij zich tegen  
de plannen van de gemeente om het hek van 
Frankendael te verplaatsen in verband met de  
aanleg van een fiets en wandelpad langs en onder  
de bomen van dit buiten. Hij vreesde – en terecht 
– de kap van bomen aldaar. Bijna twee jaar later trok  
hij opnieuw aan de bel. Kennelijk volgde hij gespannen 
wat er zoal bij Frankendael gebeurde. Aan een  
opzichter had hij ronduit gevraagd: ‘Gaan jullie hier 
bomen rooien?’ ‘Een paar misschien’, had die droog 
geantwoord. Dit antwoord bevredigde Nescio  
helemaal niet. Om zijn protest kracht bij te zetten 
tekende hij de ernstige situatie nog eens uit voor  
de gemeentelijke dienst. 
Uiteindelijk werd de houten poort van het buiten  
niet gesloopt maar verplaatst. Of dit voor Nescio  
volledige genoegdoening betekende, valt te  
betwijfelen. Ook ingrijpende veranderingen in andere  
steden, bijvoorbeeld in Groningen en Zierikzee  

De buitenplaats 
Boekesteyn in  
‘sGraveland in de herfst. 
Foto Helene Blaak

Herfst in het bos.  
Foto Helene Blaak
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bij de Trompenburg is dat het gebouw uit het water 
oprijst. En voor de rest gaat het hem om bomen, 
planten, zonneschijn in het water én verwerpelijke 
ingrepen in het landschap: bruggetjes die zijn  
verdwenen, schilderachtige weggetjes die rechtge
trokken zijn. Hoe vreselijk is dit laatste in zijn ogen.  
W.F. Hermans zag het juist: Nescio bleef zijn leven 
lang als een impressionist naar het landschap kijken. 
In 1953 tekende Nescio terloops in zijn Natuurdagboek 
op de Fraeylemaborg, de borg Wedde, de huizen 
Singraven en Twickel, de kastelen van Arcen, Horn  
en Haelen en de ruïne van Bergen te hebben gezien. 
Maar over hun geschiedenis of bewoners vermeldt  
hij helemaal niks. 
De autoriteiten die verantwoordelijk waren voor de 
vernieling van zijn landschap, zag de oudere Nescio 
graag gestraft door God, liefst wat hardhandig. Maar 
over Hem zal ik het hier niet hebben, hoe regelmatig 
ie ook opduikt in Nescio’s verhalen – die analyse 
laat ik liever over aan theologen.

Yme Kuiper
is emeritus hoogleraar bijzondere leerstoel  
Historische buitenplaatsen en landgoederen  
en bijzondere leerstoel Historische antropologie en 
antropologie van religie, Rijksuniversiteit Groningen

VERDER LEZEN
L. Frerichs, Nescio. Leven en werk van J.H.F. Grönloh  
(Amsterdam, 2021).
W.F. Hermans, Boze brieven van Bijkaart (Amsterdam, 1977).
Nescio, Natuurdagboek (bezorgd door Lineke Frerichs)  
(Amsterdam, 2017; oorspr. 1996).
M. Verhoeff, Verlangen zonder te weten waarnaar. Over Nescio 
(Amsterdam, 2011).

gingen hem aan het hart. Als lid van de in 1911  
opgerichte Bond Heemschut waakte Nescio niet 
alleen over het Hollandse landschap, maar over het 
stedelijk en natuurlijk schoon in heel Nederland.

TUREN OVER HET WATER
Nescio was een eigenzinnig man en schrijver. De 
biografie van Frerichs laat dat feilloos zien. Aan het 
einde van zijn leven was hij een gevierd Nederlands 
schrijver. Zijn stijl en toon waren baanbrekend ge
weest, werden vervolgens geprezen en geïmiteerd. 
Zo’n klein oeuvre en dan zó geliefd, zal W.F. 
Hermans hebben gedacht toen hij als Bijkaart zijn 
indringende schetsen van Nescio’s hoofdwerk 
schreef. Nescio was daarnaast voluit kind van zijn 
tijd: in zijn jeugd idealistisch, gloedvol betrokken  
bij de idylle van gemeenschappelijk grondbezit om 
van te leven; een stedeling die aanvankelijk in de 
trant van Jac. P. Thijsse de natuur introk – gedreven 
door het verlangen naar ‘iets’, maar niet wetend  
waarnaar eigenlijk precies.
Iets van de dichter J.C. Bloem zit ook in Nescio als  
je mij vraagt: gekoesterde herinnering, melancholie, 
maar, zoals altijd bij Nescio, op eigen wijze. Hij vond 
het bijvoorbeeld aardig om kastelen te bezoeken, 
met name het Muiderslot. Maar nooit komen  
bij hem dan herinneringen op aan verhalen over  
ridders. Het blijft een kasteel in het landschap.  
Hij tuurt vanuit het slot, bij het genot van een  
kop koffie, een tijdlang over het water. 
Hetzelfde geldt voor buitenplaatsen. Neem  
ʼsGraveland. Nescio kwam er heel graag, in alle  
seizoenen. Maar het enige wat hem daar echt treft 

De IJssel bij Gorssel, 
nabij de ruïne van de 
Nijenbeek. Nescio 
wandelde en fietste hier 
graag. Foto Helene Blaak

Dag van het Kasteel is een initiatief van de Nederlandse Kastelenstichting en wordt mede mogelijk gemaakt met steun van het Fonds voor Cultuurparticipatie, 
het fonds dat initiatieven ondersteunt die meedoen aan cultuur stimuleren, de VriendenLoterij en de Overijsselse Kastelenstichting. 
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Dit jaar staat de dag in het thema van rampen. Met  ‘Een ramp is 
van alle tijden’ laten we je kennismaken met vaak nog onbekende 
en bijzondere gebeurtenissen op deze plekken. We brengen 
verhalen over het rampjaar 1672, maar ook over ander onheil 
dat deze monumenten getro�en heeft.
Gelukkig is het niet alleen maar kommer en kwel. Ondanks 
eeuwen van blootstelling aan van alles en nog wat zijn 
kastelen en buitenplaatsen er nog in groten getale. 
En ze zijn het bezoeken meer dan waard.
Breng op 6 juni een bezoek aan een van de vele 
opengestelde kastelen en buitenplaatsen 
en kom van alles te weten over deze 
uitzonderlijke locaties.

Op www.dagvanhetkasteel.nl 
houden we je op de hoogte van 
het evenement, lees je verhalen 
en vind je wandelingen om nu 
al erop uit te gaan. 
 

tweede pinksterdag • 6 juni 2022
dag van het kasteel
Een ramp is van alle tijden

Houd de website in de gaten: 

www.dagvanhetkasteel.nl
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Buitenplaatseigenaren komen en gaan. Maar soms 
blijven ze aan je hangen. En weinigen blijven zo  
persistent aanwezig als de zonderlingen, de excen
trieken. Ze zijn het neusje van de zalm van de  
bewonersgeschiedenis in buitenplaatsboeken. 
Daarbij geldt wel een stevige premisse: een dolkop 
uit het volk wordt gewoonlijk een dorpstype of een 
dorpsgek genoemd, een buitenissig kasteelheer  
(of dame) is altijd een excentriek. Verschil moet  
er zijn.
Ondanks de bijna algemene aanname dat we in het 
nuchtere Nederland het type van excentriek niet 
kennen, moet ik van mening hierover verschillen. 
Goed, we hebben ze niet in karrenvrachten, maar 
ook wij kennen ons pensum. En excentrieken vormen 
tevens een van de meest aantrekkelijke aspecten 
van het buitenleven, al resteren vaak enkel de  
verhalen. Momenteel stel ik een boek samen over 
Nederlandse (en Belgische) excentrieken en zonder
lingen, en een behoorlijk aantal (zeker de helft) van 
de ‘slachtoffers’ blijkt onder de noemer buiten en 
kasteeleigenaren te vallen. Een aantal had uiterst 
merkwaardige gewoontes en opinies. Anderen  
weer waren gewoon geschift. En dan zijn er de  
gesjeesde kasteelbouwers, voldoende om er de  
wankele transen van een fiks luchtkasteel mee  
te bemannen.
Mijn favoriet is misschien Antoni de Raedt van 
Oldenbarneveldt, die in de vroege negentiende 
eeuw op De Morren bij Elburg gewoonlijk koeien 
fokte en de beesten zo liefhad (en ze iedere dag  
verwende met luxe mik en met talloze omhelzingen), 
dat hij jaarlijks lang, luid en hard weende wanneer 
hij de kudde ter slacht bracht. Ook liet hij alvast de 
nog bestaande grafkelder bouwen en bracht daarin 
vele middagen door met een gesuikerd jenevertje: 
om vast te wennen. Overbekend is, in ieder geval 
lokaal, Leonard Corneille Dudok de Wit alias  
Kees de Tippelaar, die op Slangevecht bij Breukelen 
woonde. U raadt het: hij wandelde veel, graag en 
ver. Maar vreemder nog was zijn neiging zijn gezel
schap te zoeken in een uitgebreide collectie wassen 
poppen die hij rond zich op meubilair drapeerde of 
als groepjes in het park. Altijd aanspraak en nooit  
in de contramine. Jonkheer Alexander Verheyen  
uit Loon op Zand was ook opmerkelijk. Hij was 
doofstom maar dat leek hem niet te hinderen.  
Hij begon in 1897 eigenhandig, slechts met hulp  
van zijn Franse maîtresse, aan de bouw van zijn  
eigen nepmiddeleeuws kasteel. Men zei dat hij van 
daaruit zijn tegenoverliggende familiekasteel wilde  

beschieten. Familie noch dorpsbevolking pruimden 
hem en saboteerden enthousiast zijn ondernemingen. 
Uit dwarsigheid bekeerde Verheyen zich tot de  
islam en liep in vol oriëntaals ornaat door het dorp. 
Hij verdween uiteindelijk in de Afrikaanse rimboe 
– het lijk werd nooit gevonden.
Maar je moet ook velen weglaten: jonkheer 
Catharinus Henri Cornelis Ascanius van Sypesteyn, 
‘de dood in het jasje’, rabiaat vrijgezel, stijfkop en 
querulant, die zijn nieuwbakken kasteel Sypesteyn 
net op de verkeerde plaats herbouwde en ook nog 
eens in achttiendeeeuws metselverband. Of jonkheer 
Egbert Lintelo de Geer, bouwer van het krankjorume 
‘kasteel’ Kerckebosch, wiens wapenspreuk  
Non sine causa door guitige Zeistenaren vanwege  
’s mans fleurige sokken werd omgekat tot ‘Niets  
zonder kousen’. 
De meest alomvattende excentriek was natuurlijk 
de zeventiendeeeuwer Everard Meyster van 
Nimmerdor en Doolombergh, auteur van tientallen 
vreemde volumes, practical joker, tuinaanlegger en 
schepper van de frase ‘De wereld is een key vol  
gecken, die aen haer eygen dwaesheyd trekken’.
Nog eentje dan. Pierre Gustave Voûte. Die bezat  
het opulent ingerichte De Haere bij Olst, maar  
werd getraumatiseerd door zijn belevenissen  
tijdens de Parijse Commune van 1871. Veilig terug 
op De Haere was hij er toch van overtuigd dat ‘ze’ 
hem kwamen halen, en liet hij een verdedigbare 
ringmuur en twee torens bouwen. De restanten 
daarvan staan nog.
Wat nu is het belang van al die buitengewone levens? 
Grenzen kunnen enkel aangegeven worden door  
de excessen te verkennen. En, om nogal serieus te 
eindigen – de liberale filosoof John Stuart Mill stelde 
in zijn On Liberty uit 1859: ‘De mate aan excentriciteit 
in een maatschappij is over het algemeen proportio
neel aan de mate van genie, geestelijke kracht en 
morele moed die deze omvat.’ Mooi gezegd toch.

Wim Meulenkamp
is auteur. In 2020 verscheen zijn 
nieuwste boek, The English Folly. 
The Edifice Complex, dat hij 
schreef met Gwyn Headley

Het pseudokasteel  
van jonkheer Alexander 
Verheyen in Loon op 
Zand, dat in de 
volksmond De Ruïne 
heette. Foto Mary 
KolfschotenVerheyen; 
coll. Regionaal Archief 
Tilburg

Dolkoppen
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Ongeveer de helft van het Nederlandse bos is in  
eigendom van de overheid. De andere helft is in  
privaatrechtelijke handen. Hieronder vallen onder 
meer landgoederen die in particulier bezit zijn, de 
provinciale landschappen en Natuurmonumenten.  
Als het gaat om de uitvoering van de Bossenstrategie 
heeft iedere partij eigen belangen, en ook een  
eigen kijk op de sterke en zwakke punten van  
de overheidsplannen. 
Voor Het Buiten peilde ik de reacties bij enkele  
betrokkenen in Overijssel. Allereerst bij Liesbeth 
Cremers, medeeigenaar van Landgoed Vilsteren  
en een van de oprichters van Soil4u, een organisatie 
van landeigenaren die zich inzet voor een gezonde 
bodem en duurzaamheid. In 2019 presenteerde  
Soil4U samen met de Federatie Particulier 
Grondbezit het manifest Klimaatrobuuste landgoederen 
en particuliere bossen. Ook sprak ik met Bart de Haan, 
werkzaam als ecoloog bij Natuurmonumenten 
Overijssel en redacteur van het vakblad Natuur,  
Bos en Landschap.

INTEGRAAL AANPAKKEN
Een belangrijk punt in de Bossenstrategie is de keuze 
voor een integrale aanpak. Het Rijk wil klimaat,  
natuur en bosbeleid verbinden. De opgave ligt de 
komende decennia vooral in het mitigeren van  
de klimaatverandering en het versterken van de  
biodiversiteit; toch spelen ook andere functies  
van bos, zoals houtproductie en recreatie, een rol.  
Op landgoederen is bijna driekwart van het bos
oppervlakte multifunctioneel bos, dat natuur,  
houtproductie en recreatie samenbrengt, tegenover  
27 procent natuurbos. Hoe kijken landgoedeigenaren 
naar deze integrale aanpak?
Liesbeth Cremers stelt voorop dat de overheid  
tegenwoordig met meer interesse dan vroeger kijkt 
naar landgoederen, die toen als een uitstervende  
soort werden beschouwd. ‘De manier waarop  
landgoedeigenaren integraal werken met alle onder
delen die horen bij het beheren van een rendabel 
landgoed, is uniek. Wij hebben gelukkig wat invloed 
gehad op de uitwerking van de Bossenstrategie.’  
Ze verwijst onder andere naar agroforestry, een vorm 
van landgebruik waarbij bomen en struiken worden 
gecombineerd met akkerbouw, groente of veeteelt, 
op voedselbossen en landschapselementen als  
lanen, singels, houtwallen, heggen, hagen en bosjes. 
‘Dat zijn allemaal mogelijkheden waarvan we vonden 
dat ze horen bij dit plan en bij een integrale aanpak. 
Helaas is bij de uitwerking duidelijk dat de overheid 
toch veelal weer terugvalt op een eenzijdige uitvoering.’ 

SAMENWERKEN EN STUREN
In de nota Bos voor de toekomst formuleren het Rijk 
en de provincies de streefdoelen en ambities voor 
het bosareaal in de komende tien jaar. Het is vervol
gens aan de provincies om deze om te zetten naar 
hun eigen strategie. Volgend jaar zullen de provincies 
hun plannen en uitwerking voor de Bossenstrategie 
moeten presenteren. Sommige zijn hier al ver mee. 
Afgelopen zomer kondigde de provincie Overijssel 
aan dat de eerste uitwerking door Gedeputeerde 
Staten is vastgesteld. Het huidige bosareaal in 
Overijssel betreft ruim 37 duizend hectare. Voor  
de Bossenstrategie wil de provincie allereerst  
aan de slag met 60 hectare nieuw bos. Dat is  
een uitbreiding van minder dan 0,2 procent. 
Het Rijk hecht veel waarde aan samenwerking  
tussen actoren en partijen. Liesbeth Cremers ziet 
dat zitten. ‘Participatie van uitvoerende partijen  
is belangrijk. Als die meepraten in het geheel,  
gaat iedereen begrijpen wat de afwegingen zijn en 
waar de moeilijke punten zitten. En ik bedoel niet 
alleen maar een inspraakrondje, maar je moet ze 
echt meenemen in het hele verhaal. Er is enorm  
veel kennis, energie en denkkracht onder de  
particuliere eigenaren.’ 
De uitvoering van de plannen kan volgens de lande
lijke bossenstrategie jaarlijks worden bijgestuurd.  
Er heerst echter de nodige scepsis over de aanpak. 
Landschapsarchitect Berno Strootman, voormalig 
Rijksadviseur voor het Landschap, pleitte onlangs 
voor sterkere sturing vanuit de Rijksoverheid met 
betrekking tot de Bossenstrategie en hekelde het 
gebrek aan samenhangende visie. Ecoloog Bart de 
Haan meent ook dat het Rijk meer regie zal moeten 

Eind vorig jaar presenteerde het Rijk de Bossenstrategie. Doel van het  
ambitieuze plan is de gevolgen van het veranderende klimaat af te zwakken, 
de biodiversiteit te vergroten en, vooral, toekomstbestendig bos te realiseren. 
Om dat te bereiken wil de overheid het bosareaal uitbreiden met 10 procent 
(37 duizend hectare) en daarnaast de kwaliteit van het al bestaande bos  
verbeteren. Dit alles moet vóór 2030 gebeuren. Hoe doe je dat in een land 
waar de grond schaars is en de druk op de landbouwgrond groot?

Sofie Nijland

Op landgoed Vilsteren 
vormen de bossen, 
natuurterreinen, 
landerijen en boerderijen 
zowel landschappelijk, 
cultuurhistorisch als 
economisch een eenheid. 
Foto Thomas Bartelds

Liesbeth Cremers is 
medeeigenaar van 
Landgoed Vilsteren. 
Bart de Haan is  
werkzaam als ecoloog  
bij Natuurmonumenten 
Overijssel. Foto’s  
part. coll.  

Ruimte zoeken  
voor vitale bomen

Kansen en knelpunten  
van de Bossenstrategie 
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nemen. ‘Dat geldt zowel voor de uitvoering als de 
monitoring. Provincies hebben soms de neiging om 
te verwijzen naar andere provincies als realisatie 
lastig is.’

heel mooi dat er geld voor nieuw bos wordt vrij
gemaakt, maar waar moet dat dan komen? Je kunt 
schraalgraslanden volplanten, maar dat is niet ideaal. 
Als je ergens anders ruimte zoekt, wordt dat al snel 
landbouwgrond. Van die grond moet je afblijven, die  
is hard nodig voor het extensiveren van de landbouw. 
De boeren kun je niet zomaar van hun land schuiven, 
je hebt ze hard nodig voor het produceren van  
gezond voedsel, voor een biodivers en aantrekkelijk 
landschap en het realiseren van klimaatdoelen.  
Als je serieus resultaten wilt boeken met de 
Bossenstrategie, moet je als eerste de door verdro
ging ingestorte bestaande bospercelen revitaliseren.’
Geld vormt een groot knelpunt bij het behalen van 
de hoge ambities. Momenteel bekijken de provincies 
de financiële dekking van de plannen. Het College 
van Rijksadviseurs heeft hierover al eerder zorgen 
geuit en stelt dat slechts een beperkt deel van  
de doelen te realiseren valt met de middelen die  
momenteel hiervoor zijn voorzien. 

REVITALISEREN
De Bossenstrategie noemt revitaliseren als tweede 
doelstelling. Het bosbeheer zal zich dienen te  
richten op biodiversiteit en op klimaatadaptatie en 
mitigatie. Liesbeth Cremers is ervan overtuigd dat 
er echte, directe winst te behalen valt door bestaande 
bospercelen te verbeteren. ‘We bewegen ondertussen 
naar een heel ander klimaat en daar moeten we op 
inspelen. Naaldbomen als de larix en fijnspar kunnen 
slecht tegen droogte, maar hetzelfde geldt eigenlijk 
ook voor beuken. Bossen staan over het algemeen  
op de arme zandgronden, dus daar hakt de droogte 
er ook het eerst in. Het is dus niet genoeg om meer 
boompjes neer te zetten, er moet echt meer gebeuren, 
zoals aandacht voor een gezonde bosbodem.  
Op landgoederen staan vaak al bossen; je zou  
daarom in bestaande bossen kunnen beginnen met 
maatregelen voor het herstel van de houtopstand.’ 
Biedt de Bossenstrategie in dit verband kansen  
aan landgoedeigenaren? Liesbeth Cremers:  
‘Het verdienmodel voor landgoederen is betaling 

voor de geleverde ecosysteemdiensten voor bos  
en natuur. En dat geldt ook voor boeren. Je hoeft  
die dus niet uit te kopen, maar je betaalt ze voor de 
maatschappelijke diensten die we allemaal willen, 
zoals mooie biodiverse natuur, gezond voedsel,  
water vasthouden, gezonde bodem, minder stikstof, 
et cetera, met als resultaat een aantrekkelijk land
schap en veel minder vee.’ Bart de Haan ziet ook  
mogelijkheden. ‘Voor wie meer bos op zijn landgoed 
wil, is dit hét moment om dat te gaan realiseren.  
De provincie zal denk ik wel genegen zijn dat  
financieel te steunen. Maar ik kan me ook voorstellen 
dat je als land eigenaar juist graag de historische  
aanleg wilt koesteren. Ook daar liggen zeker kansen.’
Cremers ziet een voortrekkersrol voor landgoed
eigenaren, omdat die gewend zijn alle functies op 
een landgoed met elkaar te verbinden en te stapelen 
en daarmee aanzienlijk meer klimaat en maat
schappelijke winst behalen per hectare. Daarbij 
kunnen ze ook anderen meenemen in deze manier 
van denken. ‘Ze voelen ook wel de maatschappelijke 
verantwoordelijkheid om zoiets te doen. Dat klinkt 
misschien wat zwaar, maar als het om klimaatveran
dering gaat spelen er zo veel dingen. In korte tijd 
moeten er veel grote problemen opgelost worden. 
Dat kan alleen als je dat in samenhang doet. Het is 
allemaal heel complex, urgent en veelomvattend.  
Je moet gewoon beginnen. Kleine stapjes zetten, 
maar wel vaart maken.’

Sofie Nijland 
rondde deze zomer de bachelor Bos en  
Natuur beheer aan Wageningen University af.  
Ze heeft een passie voor historie en bereidt zich  
nu voor op een master Landschapsgeschiedenis.

VERDER LEZEN
Bos voor de toekomst. Uitwerking ambities en doelen landelijke 
bossenstrategie en beleidsagenda 2030 (Den Haag, 2020).
Living planet report Nederland. Natuur en landbouw verbonden 
(Zeist, 2020).

Het nieuwe bos moet 
ergens komen waar al  

iets anders is
AMBITIES EN KNELPUNTEN

De meest in het oog springende ambitie van de 
Bossenstrategie is het plan voor een toename van  
10 procent van het totale huidige bosoppervlak.  
Dat lijkt heel hoog gegrepen, want er is in 
Nederland in principe geen ruimte die nog niet  
ingevuld is. Met andere woorden: het nieuwe bos 
moet ergens komen waar al iets anders is. Bart de 
Haan ziet grote knelpunten. ‘Dat er meer bos bij 
komt, juichen wij als Natuurmonumenten toe.  
Hoe meer bos, hoe beter. Maar er is ook gezegd dat  
15 duizend hectare binnen het huidige Natuurnetwerk 
Nederland moet worden gerealiseerd. De provincie 
Overijssel wil vooral de kruiden en faunarijke 
graslanden beplanten. Daarover raakten een aantal 
collega’s van mij en ook ikzelf nogal bezorgd.  
We hebben de provincie laten weten dat die bossen  
daar niet zonder meer even kunnen komen. Een 
heel groot deel van de ‘rodelijstsoorten’ komt voor 
in de open natuurgebieden, zoals droge en vochtige 

heide, heischrale graslanden, blauwgraslanden,  
enzovoorts. Als het om biodiversiteit gaat, hebben 
we juist die open natuur heel hard nodig.’ 
De Haan verwijst naar het Living Planet Report 
Nederland van het Wereld Natuur Fonds, dat vorig 
jaar verscheen. Daaruit blijkt dat het aantal voor 
agrarische gebieden karakteristieke diersoorten  
gemiddeld met bijna 50 procent is afgenomen sinds 
1990. Dit komt door vermesting, verdroging en  
verzuring, maar ook door versnippering van het 
landschap. ‘Als we stukken open natuur volplanten 
met bos, is dat funest. Mijn voorstel is even simpel 
als effectief: maak het Natuurnetwerk Nederland 
groter. We halen de biodiversiteitsdoelen niet bin
nen het huidige netwerk. De provincie heeft ons 
direct benaderd om mee te denken waar de nieuwe 
bossen zouden kunnen komen. Dat hebben we op
gepakt en we zijn druk bezig met onze boswachters 
om te kijken waar dat binnen het Natuurnetwerk 
Nederland zou kunnen. Maar daar is weinig ruimte 
voor. Dus is het onvermijdelijk dat we nu echt moeten 
gaan kijken naar landbouwgronden. Die komen  
misschien vrij op het moment dat stikstofbronnen 
worden aangepakt. Je kunt mooi de stikstofdepositie 
verminderen door een aantal grote veeboeren uit  
te kopen en op hun gronden bos aan te planten,  
als die tenminste goed gelokaliseerd zijn. Een boer  
die natuurinclusief gaat landbouwen, kan dat mooi  
doen naast een Natura2000 gebied. De grond die we 
daarbij vrij krijgen, kunnen we bijvoorbeeld inzetten 
bij een dorp of stad om daar bossen aan te leggen.’
Ook Liesbeth Cremers twijfelt aan de haalbaarheid 
van de aanleg van vele hectares nieuw bos. ‘Het is 

Volgens Bart de Haan is 
de open natuur ook heel 
hard nodig als het om 
biodiversiteit gaat.  
Foto Francis Bijl

Natuurmonumenten 
Overijssel kijkt naar 
kansen voor de 
Bossenstrategie  
bij Landgoed Eerde.  
Foto Jan Tempelman
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I N  S I T U

te wonen en tegelijkertijd klaar voor een uitdagend 
restauratieproject. Waren ze er direct van overtuigd 
dat juist dit de plek was? Matthijs Wanrooij antwoordt 
met een volmondig ja; zijn vrouw voegt er met een 
glimlach een bedenkelijk ‘nou…’ aan toe. 
Er was veel te doen op de Breckelenkamp. De ha
vezate verkeerde in slechte staat. ‘Het huis had  
een gek nodig die het met liefde en tijd weer zou 
opbouwen, en wij grepen het project met beide  
handen aan’, zegt Wanrooij enthousiast. 

Verscholen tussen de boerenakkers in Lattrop staat 
een groot toegangshek, omringd door bloeiende 
rododendrons. Daarachter ligt een idyllische  
havezate, compleet met felrode luiken, een slot
gracht en een bescheiden klokkentoren. Toen het 
echtpaar Wanrooij begin jaren negentig Huis te 
Breckelenkamp voor de eerste keer bezocht,  
was het niet meer dan een schaduw van wat het  
ooit was. Toch duurde het niet lang voor beiden  
verknocht raakten aan de plek en haar verleden. 
Ze waren op zoek naar een bijzonder huis om in  

GESCHIEDENIS VAN LEVEN EN VERVAL
De Breckelenkamp kent een bewogen geschiedenis 
die teruggaat tot de vroege vijftiende eeuw. In de 
eeuwen die volgen raakte het, zoals Wanrooij vertelt, 
meermaals ernstig in verval; het werd verkocht en 
weer opgeknapt. Rond 1800 kocht burgemeester 
Johan Zegers uit het Duitse Lage de Breckelenkamp 
op een openbare verkoop. Na het overlijden van  
zijn dochter Heloïse ging het huis opnieuw de  
verkoop in. Halverwege de twintigste eeuw volgde 
een uitvoerige restauratie. Direct na de Tweede 
Wereldoorlog kreeg de Breckelenkamp een nieuwe 
bestemming als jeugdherberg.
Telkens vielen nieuwe eigenaren voor de charme  
van het huis, hadden ze het lief en verwerkten ze  
hun eigen passies in het interieur. In deze traditie 
stellen ook de huidige eigenaren zich in dienst van  
de Breckelenkamp. ‘Na dertig jaar voelen wij ons  
verbonden met het huis en de bewoners die ons voor
gingen’, stelt Matthijs Wanrooij. ‘Je voelt hun drijf
veren’. Terwijl hij me rondleidt door het huis, neemt 
hij me mee in het verhaal van de laatste restauratie. 
Met oorspronkelijke elementen en oude materialen 
kreeg de havezate langzaam maar zeker haar oude, 
statige karakter terug, balk voor balk en steen voor 
steen. De zandstenen fries uit de zestiende eeuw,  
die nu een prachtige plek heeft boven de imposante 
schouw in de Bloesemzaal, lag jaren verborgen  
onder de vloer van de zaal. Ook het indrukwekkende 
geschilderde plafond in de bibliotheek, eveneens uit 
de zestiende eeuw, werd in ere hersteld. 

WAPENS ALS GESCHENK
In het begin van de zeventiende eeuw was de edel
man Everhard Bentinck heer van de Breckelenkamp. 
Net als zijn voorgangers en opvolgers drukte hij zijn 
stempel op het huis. Tijdens de bewogen oorlogs
jaren van de Tachtig en Dertigjarige Oorlog bood  
hij onderdak aan adellijke dames die voor plunderende 
troepen waren gevlucht uit het stift Wietmarschen net 
over de grens. Als dank schonken ze Bentinck hun 
familiewapens in glasinlood. Deze ‘wapen glazen’ 
kregen een plek in de grote zaal van het huis. 
De glasinloodramen bleven op de Breckelenkamp, 
totdat baron van Heeckeren van Twickel ze in de 
jaren 1880 inzond naar een grote provinciale  
historische tentoonstelling in Zwolle. Op Twickel 
raakten ze vervolgens in de vergetelheid. Meer dan 
een eeuw later werden ze daar weer teruggevonden. 
‘Ik werd gebeld om te komen kijken en ben er direct 
heen gegaan’, vertelt Matthijs Wanrooij. Op de  
zolder van Twickel stonden twee kisten vol met  
glasscherven. Ze bleken het restant van de oude 
glasinloodramen van de Breckelenkamp. ‘Toen  
ik de naam Aleida zag, wist ik precies waar we  
mee te maken hadden.’ Een moment van historische 
sensatie, beaamt hij. 
Het was een enorme klus om de scherven weer samen 
te voegen en compleet te maken waar scherven misten, 
maar het lukte en inmiddels zijn de vensters terug
geplaatst in de Bloesemzaal van de Breckelenkamp. Ze 
vormen een object uit het verleden in een vertrek dat 
Matthijs en Gerrie Wanrooij een nieuw leven gaven. 

ROODBRUINE BLOESEM
Toen de Breckelenkamp een jeugdherberg was, diende 
de grote zaal als eetzaal. De plavuizen in het vertrek 
bleken begin jaren negentig niet meer te herstellen.  
De Wanrooijs vervingen deze door een nieuwe wit
marmeren vloer met roodbruine bloesem elementen  
en drukten zo hun eigen stempel op de oude ruimte. 
‘We hebben een Indianenreservaat in Amerika  
bezocht. Daar staat bloesem symbool voor het leven  
en dat wilden we laten terugkomen in ons huis.’ 
Met dat in gedachten heeft het echtpaar de 
Breckelenkamp in oude glorie hersteld. Maar  
ophouden doet het werk na dertig jaar niet. ‘Ieder stuk 
van het huis begrijp je nu, maar klaar is het nooit.’ 

Simone Nieuwenbroek
is als conservator werkzaam  
bij Kasteel Duivenvoorde 

Dertig jaar geleden gingen Matthijs en Gerrie Wanrooij op 
Huis te Breckelenkamp in Twente wonen. Samen knapten  
ze de vervallen havezate op en brachten ze de oude grandeur 
in en om het huis terug. Dat was hard werken, soms deden 
zich daarbij verrassingen voor. Dit voorjaar konden ze drie 
verloren gewaande zeventiende-eeuwse wapenvensters 
terugplaatsen in de Bloesemzaal. 

Familiewapens en  
familietrots op de

Breckelenkamp

Het wapenvenster met 
de naam en het wapen 
van Aleida van Twickelo. 
Foto Carlo ter Ellen; coll. 
Huis te Breckelenkamp, 
Lattrop

De grote of Bloesemzaal  
van de Breckelenkamp, 
met de teruggeplaatste  
glasinloodramen en  
de nieuwe witmarmeren 
vloer. Foto Carlo ter Ellen; 
coll. Huis te 
Breckelenkamp, Lattrop
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Het verhaal van Edwina en haar man Jan Bernard 
speelt zich af tijdens de hoogtijdagen van de textiel
industrie in Enschede. In 1862, één jaar voor Jan 
Bernards geboorte verandert ‘de Groote Brand’  
de stad drastisch. Enschede met zijn 4600 inwoners  
is dan geheel omringd door Lonneker, dat bijna eens 
zo veel inwoners telt. De stadsbrand verwoest de  
stad compleet en maakt vele inwoners dakloos. 
Hoe wrang het ook klinkt, deze brand brengt uitein
delijk ook een voortvarende wederopbouw teweeg. 
Een periode van grote voorspoed breekt aan. Leden 
van de familie Van Heek spelen in deze periode een 
prominente rol in Enschede. Niet alleen vanwege hun 
‘verwevenheid’ met de textielindustrie, maar ook op 
bestuurlijk, cultureel en wetenschappelijk vlak. 

ONTMOETING IN BAD BENTHEIM 
In 1872 wordt Edwina Burr Ewing als derde kind van 
welgestelde Henry Ewing en Emma Burr geboren  
in St. Louis, Missouri. Na het afronden van de  
middelbare school vertrekt ze met haar moeder naar 
Europa. Ze spenderen enkele maanden in Frankrijk 
en vestigen zich vervolgens in Duitsland. Aan de  
universiteit in Dresden studeert Edwina vier jaar 
lang kunstgeschiedenis en daar raakt ze bevriend 
met twee fabrikantendochters uit Almelo. 
In 1899 ontmoet Edwina Jan Bernard tijdens een 
avondje uit met haar vriendinnen in het Kurhaus  
in Bad Bentheim. In het voorjaar van 1900 verloven 
de twee zich en op 20 juni, precies één jaar na  
hun eerste ontmoeting, trouwen ze in Hannover.  
Het echtpaar vestigt zich in eerste instantie aan  
de Noorderhagen in Enschede, naast de poorten  
van de Van Heek fabrieken midden in het centrum.  
Het huis van Jan Bernard heeft volgens de dan  
gangbare mode een bepaald donkere inrichting – 
een groot contrast met het latere Zonnebeek. 

DROOMHUIS ZONNEBEEK
Liefde voor de natuur, voor de kunst en voor elkaar 
brengen Jan Bernard en Edwina ertoe in een ongerept 
heideveld tussen Enschede en Haaksbergen hun 
droomhuis te realiseren. In 1906 geven ze opdracht 
aan de Enschedese architect Gerrit Beltman een 
landhuis te ontwerpen. Edwina heeft zelf al diverse 
ideeën ontwikkeld, schetsjes gemaakt en foto’s  
uit tijdschriften geknipt om Beltman te inspireren.  
In het ontwerp zijn duidelijk Amerikaanse invloeden 
van de zogenaamde Colonial style te herkennen.  
Het grote, halfcirkelvormige balkon met balustrade, 
gedragen door vier Ionische zuilen, is geïnspireerd 
op het Josiah Smith House in Charleston. Ook  

het landhuis van de grootmoeder van Edwina in 
Nashville Tennessee vormt een inspiratiebron. 
Op de uitgestrekte heidevelden wordt zo een fraai 
complex gecreëerd, met huis, moestuin, theekoepel, 
koetshuis, tuinmanswoning en park. De befaamde 
tuinarchitect Pieter Wattez, een generatiegenoot 
van Jan Bernard en Edwina, is verantwoordelijk  
voor de weids opgezette parkaanleg met gazons  
en vijf zichtlijnen vanuit het huis. Al vrij snel  
betrekt het echtpaar Zonnebeek als zomerresidentie. 
In 1918 besluiten ze er permanent te gaan wonen. 

NATUURRESERVAAT
Edwina’s man Jan Bernard, opgegroeid in een milieu 
waarin talrijke particuliere initiatieven tot stand 
komen, staat ook zelf aan de wieg van vele initiatie
ven. Een aantal daarvan wordt in de kiem gesmoord 
door zijn vroegtijdig overlijden in 1923 op 59jarige 
leeftijd. De kinderloze Edwina blijft alleen achter  
op Zonnebeek. Samen met haar zwagers en schoon
zussen, met name met Jan Herman van Heek, geeft 
ze postuum gevolg aan een aantal wensen van haar 
overleden echtgenoot.

Dit jaar viert de Stichting Edwina van Heek haar 75e  
verjaardag. De stichting is vernoemd naar de Amerikaanse 
echtgenote van de Twentse textielfabrikant Jan Bernard 
van Heek, die in 1872 als Edwina Burr Ewing in Missouri  
ter wereld kwam. Met haar man zette Edwina zich in voor  
natuur en cultuur, met name in Twente. De na haar dood 
opgerichte stichting zet haar werk voort.

Edwina’s 
Twentse erfenis

Portretfoto van Edwina 
Burr Ewing in Dresden 
uit 1898, toen ze daar 
kunstgeschiedenis 
studeerde. Coll. 
Stichting Edwina  
van Heek, Enschede

Jan Bernard en Edwina 
van Heek met familie
leden in 1911 voor huis 
Zonnebeek. Het hoofd
huis is ontworpen  
in een Amerikaanse stijl. 
Coll. Stichting Edwina 
van Heek, Enschede

Eugenie  
Mogendorff - ter Kuile 
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In 1929 schenkt Edwina uit naam van Jan Bernard 
Het Buurserzand, een ongerept aaneengesloten  
natuurgebied ten zuiden van Zonnebeek met een 
omvang van ruim 300 hectare, aan de nog jonge 
Vereeniging tot Behoud van Natuurmonumenten. 
Dit gebied, waartoe ook de Steenhaarplassen en de 
zogeheten Schans van Tilly behoren, bestaat nog 
steeds uit heide, vennen, bos, akkers, stuifzandheu
vels en de bekende kwakelbusch (jeneverbes). In de 
schenkingsakte staat Jan Bernards liefde voor natuur 
verwoord: ‘[…] dat bij de snel voortschrijdende  
cultuur van de bodem in deze streken, en vooral in 
Twenthe behoefte bestond daarvoor in aanmerking 
komende gedeelten in ongerepte natuurstaat zowel 
voor de wetenschap als voor de planten en dieren
wereld te bewaren als reservaat.’

STICHTING EDWINA VAN HEEK
De toekomst van Zonnebeek zal een regelmatig  
terugkerend gespreksonderwerp zijn geweest voor 
Edwina en haar zwager Jan Herman. Na haar dood  
is het voor Jan Herman een uitgemaakte zaak het 
gedachtegoed van zijn schoonzus en broer voort  
te zetten. Haar hele erfenis, met name het jonge 
landgoed Zonnebeek, de bijbehorende kunstcollectie 
en het vermogen brengt hij onder in de Stichting 
Edwina van Heek. De belangrijkste doelstellingen 
van die stichting worden het behoud van waardevolle  
natuur en cultuurhistorische monumenten in 
Twente. Dat zijn ze nog steeds.
Een belangrijke uitbreiding van de bezittingen  
van de stichting volgt in de jaren vijftig. Willem 
Frederik Jan Laan, eigenaar van landgoed Singraven 

zich op dit gebied profileren. Vele bijdragen door  
de jaren heen vinden hun weg door heel Nederland, 
met een enkele uitzondering over de grens. De nadruk 
blijft liggen op het cultuurhistorisch erfgoed  
en natuur van Twente.
De laatste decennia vaart de stichting een andere 
koers om het voortbestaan van de landgoederen 
Zonnebeek en Singraven te verzekeren. In het  
verleden konden landgoederen bestaan van  
inkomsten uit bos en landbouw. Eind jaren zeventig 
kunnen landgoederen en hun eigenaren nauwelijks 
rekenen op steun van de overheid of van het  
publiek, waardoor ze de deuren liever dicht houden. 
De recente interesse en waardering voor erfgoed 
hebben een kentering teweeggebracht. Sinds het 
begin van deze eeuw zoekt de stichting naar  
nieuwe economische dragers met oog voor duur
zaam landgoedbeheer. Zo wordt er omgeschakeld 
naar biologische land en tuinbouw en vindt in het 
buitengebied van Singraven herbestemming plaats 
onder de Rood voor Groen regeling. Onder het  
motto ‘Het stond er altijd al’ krijgen oude erven, 
boerderijen en schuren een herbestemming voor 
nieuwbouw in ruil voor groene projecten, zoals  
herstelwerkzaamheden aan tuin, park en arboretum. 
Daarnaast onderzoekt de stichting de mogelijk heden 
voor een energieneutraal landgoed Singraven.  
Dankzij de afgelopen najaar in gebruik genomen  
turbine in de Dinkel (de eerste Twentse waterkracht
centrale) kan het landgoed energieneutraal opereren.  
Het stichtings bestuur wil zich zo in blijven zetten om 
Edwina’s erfenis te bewaren voor volgende generaties. 

Eugenie Mogendorff - ter Kuile  
schrijft levensverhalen in opdracht.  
Haar jubileumuitgave is een nieuw loot 
aan haar levensverhalenstamboom.

PRAKTISCHE INFORMATIE
Landgoed Singraven beslaat ongeveer 500 
hectare, waarvan ruim de helft bos en de rest 
voornamelijk landbouwgrond en natuur. Er zijn veel 
mogelijkheden om het landgoed wandelend of 
fietsend te verkennen, bijvoorbeeld via uitgezette 
routes. De komende winterperiode (tot 17 april 
2022) worden iedere zaterdagmiddag doorlopend 
rondleidingen gegeven tussen half twee en half 
vier. Het huispark en arboretum zijn in het weekend 
te bezoeken. Voor meer informatie, zie singraven.nl
Het bos- en natuurgebied (155 hectare) dat behoort 
tot landgoed Zonnebeek is vrij toegankelijk. Het 
huis Zonnebeek en het omringende park zijn niet 
opengesteld. Voor meer informatie, zie zonnebeek.
nl/bezoek.

VERDER LEZEN
Eugenie Mogendorff - ter Kuile, Trouw aan Twente. Stichting 
Edwina van Heek (Zwolle, 2021).

Oorkonde voor Edwina 
van Heek, aangeboden 
in 1930 door de inwoners 
van Enschede en 
Lonneker. Coll. Stichting 
Edwina van Heek

Landgoed Singraven is 
sinds 1956 in eigendom 
en beheer van Stichting 
Edwina van Heek. Foto 
Gijs Krijnen

‘I hope our Twenths Museum will  
some day be such an alive one as  

the Metropolitan in New York’

KUNSTMUSEUM VOOR TWENTE EN NEDERLAND
Een andere grote wens van Jan Bernard was een 
kunstmuseum voor de stad Enschede. Eén jaar voor 
zijn overlijden had hij gesprekken gevoerd met het 
ministerie van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen 
met het oog op een museale schenking aan het Rijk. 
Gesteund door haar schoonfamilie buigt Edwina zich 
samen met haar zwagers Ludwig, Hendrik Jan en Jan 
Herman over de uitvoering van dit plan. Edwina 
heeft een museum voor ogen dat zowel educatief  
als aantrekkelijk is. Ze schrijft Jan Herman: ‘I hope 
our Twenths Museum will some day be such an alive 
one as the Metropolitan in New York.’
In 1926 wordt de akte in het Van Heeks Huis aan de 
Markt in Enschede getekend en is de schenking een 
feit. Hiermee krijgt de stad de verzekering dat het 
Rijk het museum blijvend zal exploiteren – wat een 
belangrijke voorwaarde voor de schenking vormt.  
De schenking bestaat uit een ruime kunstcollectie, 
de grond waarop het museum zal verrijzen en het 
gebouw zelf. Daarnaast wordt er nog een fonds van 
tweehonderdduizend gulden ter beschikking gesteld 
om de museumcollectie aan te vullen. Sinds de  
opening van het museum in 1930 is er sprake van 
een nauwe band met de familie Van Heek en later 
de Stichting Edwina van Heek.
Ondanks het wegvallen van haar moeder in 1931  
en de oorlogsdreiging in Europa besluit Edwina  
op Zonnebeek te blijven en niet terug te keren naar 
de Verenigde Staten. Tijdens de vijfjarige oorlogs
periode doorstaat ze moeilijke momenten – een 
keer zullen zelfs zowel de Duitse bezetter als de  
ondergrondse gelijktijdig op het landgoed verblijven. 
Edwina is in het voorjaar van 1945 persoonlijk getuige 
van de bevrijding van Haaksbergen. In september 
dat jaar overlijdt ze.

te Denekamp, zoekt een partij die kan waarborgen  
dat zijn huis en goed ook na zijn dood verenigd  
blijven. De jarenlange expertise van Jan Herman  
op dit terrein brengt Laan ertoe om het landgoed  
in 1956 te verkopen aan de stichting. Na Laan’s  
overlijden in 1966 blijkt de stichting universeel  
erfgenaam te zijn en worden ook zijn uitgebreide 
kunst en antiek collectie hieraan toegevoegd.  
Huis Singraven wordt tot op de dag van vandaag 
beheerd in de geest van Willem Laan.

VOORTZETTING VAN DOELSTELLINGEN
In die naoorlogse periode van wederopbouw vormen 
cultureel en historisch erfgoed geen prioriteit op 
de agenda van de overheid. Hierdoor kan de stichting 
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Michel Baridon en Douglas Chambers en andere 
mentoren spoorden me aan met een nieuwe blik 
naar de bronnen te kijken en breed te denken. Het 
ging in mijn proefschrift niet om de tuin als kunst
werk, maar om de opdrachtgever en zijn gedachte
wereld. Het was een opmerking van Johan Huizinga 
die me tot die benadering inspireerde. Huizinga 
schreef in 1926 dat cultuurhistorische onderwerpen 
niet alleen in het domein van het geestesleven  
hoeven te worden gezocht: ‘Hoe gaarne zou men  
de geschiedenis geschreven zien van den tuin als  
cultuurvorm of van den weg, de markt en de herberg.’

DELEN EN INSPIREREN
In deze vroege fase van je carrière werkte je samen met 
John Dixon Hunt, met wie je in 1988 de tentoonstellings
catalogus The AngloDutch Garden in the Age of 
William and Mary uitbracht. Dit soort samenwerkings
projecten lopen als een rode draad door je carrière. 

Het academische bestaan is tamelijk solitair, dat 
spreekt mij niet zo aan. Ik werk inderdaad liever  
samen, dat is inspirerender. En zoals ik zelf heb  
kunnen profiteren van de kennis en inzichten van 
anderen, zo heb ik ook geprobeerd de kennis die  
ik heb opgedaan door te geven, onder andere aan 
studenten. Maar ik heb ook veel van hen geleerd.

De tuin is voor Erik de Jong nooit een object van 
studie an sich, maar het prisma waardoor de histori
sche en hedendaagse werkelijkheid wordt gadege
slagen. In de loop van de tijd kwam de verhouding 
tussen natuur en cultuur in zijn werk steeds meer 
centraal te staan. Zijn vele publicaties laten zich  
het best omschrijven als interdisciplinair, eloquent 
en bijzonder veelzijdig. 

BREED LEREN DENKEN
De Jongs carrière bracht hem via de Vrije 
Universiteit (19802002) en een onderzoeksperiode 
in Zweden, naar de Verenigde Staten, waar hij  
hoogleraar was aan het Bard Graduate Centre in 
New York en Harvard Senior Fellow aan Dumbarton 
Oaks in Washington DC. Hij was Clusius hoogleraar 
aan de Universiteit Leiden, en werd na zijn terug
keer naar Nederland in 2006 als hoofddocent  
geschiedenis en theorie Landschapsarchitectuur  
in Wageningen benoemd. Van 2009 tot 2020 was  
hij bijzonder hoogleraar aan de Universiteit van 
Amsterdam en Artis.

Toen je studeerde was tuingeschiedenis nog geen volwaardig 
vakgebied. Hoe ontstond je liefde voor tuinen als academische 
discipline?

Ik studeerde kunstgeschiedenis en literatuurweten
schappen in Utrecht en raakte geïnteresseerd in het 
middeleeuwse liefdesgedicht Le Roman de la Rose. 
Vooral de bijbehorende miniaturen van de tuinen 
intrigeerden me. Toen ik een promotieonderwerp 
zocht, ben ik naar David Coffin gegaan in Princeton, 
wiens werk over de Villa d’Este me zeer inspireerde. 
Coffin bevestigde me in mijn fascinatie voor de  
tuingeschiedenis. Het bleek een echt onderwerp. 
Hij stuurde me door naar andere tuinhistorici zoals 
Elisabeth MacDougall, die toen hoofd Garden 
Studies was op Dumbarton Oaks.

In je proefschrift Natuur en Kunst: Nederlandse tuin  
en landschapsarchitectuur 16501740 uit 1993, besteed  
je aandacht aan de tuin van Het Loo maar ook aan een  
stedelijke hortus. Deze mengeling van ‘de buitenplaats’  
en stadsgeschiedenis was nieuw. Je ontrafelde ook het icono
grafische programma van Het Loo, waarbij je het Hercules 
en Venusthema politiek duidde. Wie inspireerde je om het 
onderwerp zo holistisch te benaderen? 

Dat was David Coffin. Met zijn briljante these  
over het iconografisch programma van Villa D’Este, 
waarbij elke fontein en beeldengroep kan worden 
gelezen als onderdeel van het grotere verhaal dat  
de tuin vertelt, zette hij me op het spoor het icono
grafisch programma van Het Loo te onderzoeken. 

 Het grotere 
verhaal van 

de tuin

In januari nam Erik de Jong afscheid van Artis en de Universiteit 
van Amsterdam als bijzonder hoogleraar Cultuur, Landschap en 
Natuur. Met zijn oeuvre, lezingen en colleges leverde hij een grote 
bijdrage aan de internationale tuingeschiedenis, en zette die in 
Nederland op de wetenschappelijke kaart. Hoe kijkt hij daarop 
terug en welke plannen heeft hij voor de toekomst?

Hanneke  
Ronnes

Erik de Jong op het Landje 
van De Boer in Overveen. 
Foto Isis van der Knaap

Gezelschap in de tuin 
van de Villa d’Este, 
vereeuwigd door  
Johann Wilhelm Bauer  
in 1641. Het schilderij 
toont de beelden die 
onderdeel uitmaken  
van het iconografisch 
programma van de tuin. 
Part. coll.

In gesprek met 
Erik de Jong
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Wat wil je nu zelf gaan doen? 
Tuintheorie en esthetiek in relatie tot tuinontwerp 
en beleving is iets dat me bezighoudt. Een eerste 
bijdrage daarover komt volgend jaar uit. Ik verzamel 
materiaal over transgressief gedrag. De donkere 
kant van de tuin – bijvoorbeeld in de nacht, die bijna 
nooit belicht wordt. En er ligt werk voor de volledige 
publicatie van drie spannende tuinmanuscripten 
met tekst en tekeningen uit de late zestiende eeuw. 
Dan zou ik ook nog graag een boek schrijven aan  
de hand van het materiaal dat ik verzamelde voor de 
History of Gardening, een museale presentatie op 
landgoed The Newt in Somserset, en mijn colleges 
over de universele betekenis van de tuin. Studenten 
hebben bij mijn afscheid kleine boekjes van die col
leges gemaakt en dat overtuigde me dat zo’n publi
catie de moeite waard is.

Als je even terug mocht gaan in de tijd, wat zou je dan willen 
weten? Oftewel: waar heb je je vinger niet helemaal achter 
kunnen krijgen in de loop van je carrière?

Dan zou ik de besluitvormings en uitvoerings
processen willen meemaken: hoe werden tuinen 
precies aangelegd? En ik zou willen wandelen met 
dichteres Elisabeth Maria Post en de gevoelswaarde 
die de natuur voor haar had, willen ervaren. De late 
achttiende eeuw is zo bepalend geweest voor ons 
nu, maar wij kennen slechts een afgeleide van hun 
Romantiek, die toen zo oprecht was: een tijd zonder 
rationalisering, het ging om ervaren en ondergaan. 
En de tuinkunst stond in direct contact met de 
zuster kunsten, de muziek en de poëzie. Die tijd 
spreekt mij heel erg aan.

Hanneke Ronnes 
is historicus, archeoloog en antropoloog en werkt aan 
de Universiteit van Amsterdam en de Rijksuniversiteit 
Groningen. Zij is bijzonder hoogleraar Historische 
buitenplaatsen en landgoederen namens de Stichting 
Van der Wyckde Kempenaer

ling vaak langer en wandelde men, dat was tenminste 
het ideaal, verzonken in diepe gedachten, alleen en 
ook ’s nachts.

Landschapsontwerp is een ander belangrijk aandachtsgebied 
van je. 

Dat klopt. Ik heb met veel plezier samengewerkt  
met tuin en landschapsarchitecten als Michael van 
Gessel en Hank van Tilborg van H+N+S aan de  
renovatie van parken. In 2008 hebben Christian 
Bertram en ik Van Gessels werk samengebracht in 
een boek met oeuvrecatalogus. Piet Oudolf leerde  
ik in 1997 kennen. Ik schreef over het belang van wat 
ik Oudolfs ‘compositorische ecologie’ noem, over  
de dialoog tussen natuur en mens die hij stimuleert  
en over zijn kunstenaarschap, dat ik vergelijk met de 
composities en toonzettingen van componisten en  
de uitvoering van muziek. In New York werkte ik  
veel samen met Michael Van Valkenburgh op zijn  
bureau en in zijn onderwijs op Harvard. Landschaps
architectuur is een vak dat integreert, dat buiten
gewoon spannend is.

Belvedère op Oranjewoud is een van de bekende ontwerpen 
van Michael van Gessel. Kun je aan de hand van dat  
ontwerp iets zeggen over de kracht van zijn werk?

Hij heeft laten zien dat een historisch park op sensi
tieve manier getransformeerd kan worden naar een 
nieuw leven. Dat oud en nieuw een symbiose kunnen 
aangaan. Zijn ontwerp bij Belvedère heeft een prach
tig heldere lijn. Het lijkt of het altijd zo bestaan heeft. 
Michael treedt daar zelf terug, hij heeft iets gemaakt 
waarbij de ontwerper onzichtbaar is, schuilgaat. 

AMBITIES
In je oratie voor de Universiteit Leiden uit 2007 klinkt een 
brede cultuurhistorische en zelfs sociologische ambitie door.

De tuin gaat altijd over de relatie natuurmens.  
In plaats van chronologie zijn voor mij thema’s van 
belang, zoals wandelen, natuurbeleving, opdracht
geverschap, spel, geoorloofd en ongeoorloofd  
gebruik van de tuin, kolonialisme en de tuin als  
natuurhistorie. In colleges heb ik de universele  
betekenis van de tuincultuur voor man, vrouw en 
kind verkend, in verschillende culturen en in al  
haar sociale en maatschappelijke betekenissen. 
Promovendi boren sommige van deze nieuwe thema’s 
aan. De positie van de vrouw in de publieke en private 
ruimte van de achttiende eeuw bijvoorbeeld,  
de betekenis van de doorgaande tradities in de  
ontwikkeling van stedelijk groen, de rol van dieren.

In je afscheidsrede Biophilia: van vensterbank tot land
schap zoek je naar de oorsprong van onze natuurliefde.  
Hoe staat het met onze liefde voor het Nederlandse land
schap en de landgoederen? En met het onderzoek daarnaar?

Het lijkt soms of het landschap op grote schaal  
hoger wordt gewaardeerd dan de tuin, het park en 
het landgoed. Maar op de schaal van het ontwerp  
en omgang met natuurlijke gegevens is dat verschil 
tussen landschap en de tuin en het landgoed voor 
mij artificieel, bovendien is integraliteit het kenmerk 
van landgoederen. Als je kijkt naar bijvoorbeeld de 
symposia van Dumbarton Oaks, dan zie je hoe de 
bestudering van tuin en landschap de laatste jaren 
veranderde en zich verdiepte. Van die nieuwe vragen 
vind ik in Nederland weinig terug. De bestudering 
van tuinkunst is bij ons vaak alleen Nederlandse 
tuinkunst. Ik pleit voor een brede cultuurhistorische 
en ook Europees gerichte aanpak en intensieve  
samenwerking tussen disciplines. Dit is een tijd, net 
als de jaren negentig, van hernieuwde interesse in  
de betekenis van de tuincultuur in stad en landschap: 
realiteit en metafoor zijn de kracht van de tuin. 
Regeneratie is een belangrijk begrip geworden vanuit 
nieuwe gedachten over de relatie natuurmens,  
over aarde, voedsel, biodiversiteit. Paar academisch 
onderzoek aan praktische realiteit en laat de jonge 
generatie experimenteren en zichzelf conceptueel 
en praktisch uitvinden om nieuwe wegen in te slaan. 
Maar geef ze inzicht, kennis en inspiratie mee. 

Bereiken nieuwe academische benaderingen het publieke 
domein in voldoende mate?

Nieuwe inzichten in de betekenis van tuinen en  
parken sijpelen maar zeer traag in publiekseducatie 
door. De tuin is meer dan alleen een object, maar  
is ook een plaats van handeling, en bovendien een 
natuurcultuur. Verouderde stijlopvattingen worden 
nog gebruikt, mens en natuur nog vaak uit elkaar 
getrokken, de rol van de mens blijft eenzijdig  
belicht. Er is vooral aandacht voor de eigenaar, en 
de ontwerper als die er is. Maar waar is de rol van  
de vrouw, van de boer, de tuinman, de bezoeker? 
Waar zijn de kinderen, hoe bepalend is de rol van 
niet menselijke wezens in het geheel, die van flora 
en fauna, water en aarde?

Een van de samenwerkingsverbanden bracht je naar 
Zweden, naar Lund. Wat heb je daar gedaan? 

Onderwijs gegeven en meegedacht in het opzetten 
van een forum voor tuinhistorisch onderzoek, mee
gedaan in beheers en restauratieprojecten van 
landgoederen. Ik heb in heel Zweden veel landgoe
deren gezien, bewandeld, er gelogeerd, en was diep 
onder de indruk van wat ik zag. In veel gevallen was 
alles nog intact: de tuin, het huis, de collecties, het 
landschap: daar gaat het om in de bestudering van 
de buitenplaats, om dat ensemble. En ik kwam er in 
de archieven achter dat eind zeventiende, begin 
achttiende eeuw agenten in Amsterdam, Hamburg 
en Londen als spinnen in het web beelden, planten, 
boeken en dieren vanuit de Republiek naar Zweden, 
Duitse vorstenhoven en Rusland exporteerden.  
De Republiek bleek een cruciale speler in de inter
nationale uitwisseling van tuinkennis en tuinkunst.

Je toont in je werk ook belangstelling voor wandelen, met 
name voor vroege vormen daarvan in de zeventiende en 
vroege achttiende eeuw. Waarin verschilde deze van de  
‘Romantische wandeling’? 

De burgerlijke traditie om de natuur via de wande
ling te ontdekken, stamt al uit de late zestiende 
eeuw. Mensen wandelden toen om gezondheidsre
denen, voor hun plezier, vanuit een vroegweten
schappelijke interesse in de wereld en om gezien te 
worden. De natuurbeleving veranderde ingrijpend 
in de tweede helft van de achttiende en negentien
de eeuw, net als de schaal. In plaats van kortere 
wandelingen in groepjes zoals in de zeventiende 
eeuw gebruikelijk was, was de romantische wande

Het ontwerp van  
Michael van Gessel  
voor Oranjewoud bij 
Belvedère heeft een 
prachtige heldere lijn. 
Foto Helene Blaak 

De tuin is volgens Erik  
de Jong niet alleen een 
object maar ook een 
plaats van handeling en 
‘natuurcultuur’. Foto Isis 
van der Knaap
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Opdrachtgever voor de bouw van Overcingel was 
Johannes van Lier, de ontvangergeneraal van 
Drenthe. Hij had zijn oog laten vallen op deze plek 
aan de rand van Assen, een plaats met in die tijd 
slechts ongeveer zevenhonderd inwoners. Hoewel 
klein van omvang was Assen het bestuurscentrum 
van Drenthe, omdat de overblijfselen van het  
middeleeuwse klooster Maria in Campis (of 
Mariënkamp) volop mogelijkheden boden voor de 
behuizing van bestuursvergaderingen. Toen Assen  
in 1809 stadsrechten kreeg vormde dat de opmaat 
tot een gestage ontwikkeling. Van een echte groei 
was echter pas in de twintigste eeuw sprake. Die 
stedelijke ontwikkeling had een grote invloed op  
het landgoed Overcingel. 

SNELLE CARRIÈRE IN DRENTHE
Eerst terug naar de oorsprong van het landgoed. 
Johannes van Lier, geboren in 1726, stamde uit een 
Rotterdamse handelsfamilie. Hij toog naar Drenthe 
toen hij Roelina Johanna Hofstede leerde kennen, 
de dochter van een Groningse predikant die in 1750 
op bezoek was geweest in Rotterdam. Een jaar later 
trouwde het stel in Zuidlaren, de plaats waar 
Johannes als startend jurist – hij had in Leiden  
rechten gestudeerd – zich kon vestigen als secretaris 
van de Drentse drost Alexander Carel van Heiden. 
Die woonde destijds op de havezate Laarwoud te 
Zuidlaren. De drost was de hoogste functionaris in 
Drenthe, belast met bestuurlijke en juridische taken. 
Johannes van Lier maakte snel carrière. Hij werd in 
1753 benoemd tot lid van de Gedeputeerde Staten 
van Drenthe en in 1758 verkreeg hij de belangrijke 
betrekking van ontvangergeneraal, hoofd van de 
provinciale belastingen. Tot 1773 bleef hij bovendien 
secretaris van de drost. 
Johannes van Lier en Roelina Hofstede woonden  
in Assen in het zogenaamde Ontvangershuis, dat 
tegenwoordig als museumhuis deel uitmaakt van 
het Drents Museum. Toen hun gezin zich uitbreidde, 
liet Van Lier een nieuwe woning bouwen. In 1778 
was het huis Overcingel voltooid. In de daaropvol
gende jaren werd het bezit vergroot door de aankoop 
van achter het huis gelegen landerijen, tot het uit
eindelijk een omvang van zo’n 35 hectare bereikte. 

ONTWERP VAN ROODBAARD?
Het grootste deel van het landgoed werd in gebruik 
genomen als bos, bouwland en hooiland, maar direct 
achter het huis liet Van Lier een tuin in geometrische 
stijl aanleggen met een symmetrische, rechthoekige 
opzet en een zichtas over een bescheiden vorm
gegeven grand canal. Dat was opmerkelijk, omdat  
de classicistische tuin niet meer als modieus gold.  
Niet veel later, waarschijnlijk in de jaren 1820, werd 
de tuin aangepast volgens de uitgangspunten van de 
(vroege) landschapsstijl. Het vermoeden bestaat dat 
de nieuwe aanleg een ontwerp van Lucas Pieters 
Roodbaard is, maar het bewijs daarvoor ontbreekt. 
Wel heeft de aanleg duidelijke kenmerken van zijn 
werk. Ook weten we dat Roodbaard voor meerdere 
voorname families in Assen en omgeving tuinen 
heeft ontworpen. 

Eind achttiende eeuw verrees in Assen op twee percelen 
grond aan de overzijde van de singelgracht een statig huis. 
Het huis dankt zijn naam aan de ligging: over de singel.  
De erfgenamen van de laatste bewoner droegen Overcingel 
en het bijbehorende landgoed twee jaar geleden over aan 
Stichting Het Drentse Landschap. Dat betekent een nieuw 
hoofdstuk in de geschiedenis van dit Drentse stadspaleisje.

De achterzijde van het huis Overcingel omstreeks 
1860, afgebeeld op een schilderij van Petrus Kiers. 
Het grootste deel van het landgoed Overcingel 
diende als bos, bouwland en hooiland. Op de 
achtergrond zijn de torens van de Josephkerk  
en de Abdijkerk van Assen te zien. De zonwering 
boven het venster in de zijgevel is nog altijd 
aanwezig. Coll. Het Drentse Landschap, Assen

 Stads landleven op 

Overcingel in Assen 
Frank van der Velden
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koetshuis en schuur behield. De reden voor de  
nieuwbouw is onduidelijk, want het nieuwe gebouw 
was nauwelijks groter dan het oorspronkelijke. 
Mogelijk was de slechte staat van onderhoud een 
reden tot vernieuwing. Het koetshuis van 1868 bleef 
goed bewaard. De indeling is vrijwel geheel intact; 
van de functie van het gebouw getuigt onder meer 
nog een gave tuigkast. 

IN DE FAMILIE
Johannes van Lier en Roelina Hofstede bewoonden 
Overcingel tot 1785. Dat jaar moest de Landschap 
Drenthe (de toenmalige naam van de huidige  
provincie) een groot bedrag ophoesten vanwege  
de oorlog waarin de Republiek betrokken dreigde te 
worden. Nu kwam aan het licht dat de Oranjegezinde 
ontvangergeneraal zijn zaakjes niet goed op orde 
had en dat er mogelijk zelfs sprake was van fraude. 
De patriotten grepen dat aan om hem ten val te 
brengen. Johannes van Lier vluchtte naar Kleef.  
Zijn vrouw volgde hem enige tijd later, met enkele 
van de kinderen.
Hoewel het huis en de inboedel vanwege de open
staande schuld van Van Lier moesten worden verkocht, 
lukte het zijn oudste zoon, die eveneens jurist was, 
het huis toch voor de familie te behouden. Deze 
Johannes Hendricus Petrus van Lier en zijn vrouw 
bleven kinderloos, waardoor het huis in 1823 overging  
naar een tweetal neven. Van deze twee werd Herman 
Hubert van Lier uiteindelijk de nieuwe eigenaar.  
Hij bewoonde Overcingel tot aan zijn dood in 1863. 
Van zijn drie kinderen werd Hendrik van Lier 
eigenaar bewoner. Uit Hendriks huwelijk met 
Jentien Carsten kwamen geen kinderen voort,  
waardoor het bezit uiteindelijk via testament overging 

altijd functioneert (maar uiteraard niet voldoet  
aan de duurzaamheidswensen van de huidige tijd). 
Veel andere onderdelen van tegenwoordig stammen 
nog uit de bouwtijd. Vooral de hal, de zaal en de  
‘behangkamer’ zijn gaaf bewaard. De behangkamer 
dankt haar naam aan de aanwezigheid van  
beschilderd linnenbehang. Kenmerkend voor  
wandbeschilderingen uit de late achttiende eeuw 

Kenmerkend voor de nieuwe aanleg zijn de slinger
paden, reliëfrijke gazons en de tuinornamenten, 
waaronder een zeskantige ‘Chinese koepel’.  
Een ander opvallend, nog bestaand ornament in de 
tuin is de heksenbol, die vermoedelijk uit rond 1900 
stamt. Het betreft een glazen bol waarop aan de  
binnenzijde een spiegelende coating is aangebracht. 
De bol heeft een doorsnede van ongeveer een halve 
meter en hoort te staan op een driepotige constructie 
van smeedijzer. Vanwege de slechte staat en de 
kwetsbaarheid van het object is de heksenbol  
helaas niet in de tuin te bewonderen. 

HARMONIEUZE VERHOUDINGEN
Huis Overcingel was een ontwerp van Abraham 
Martinus Sorg, die naast architect ook timmerman 
en aannemer was. Hij genoot bekendheid in Assen 
en omgeving, onder meer vanwege de verbouwing 
van het Drostenhuis – de ambtswoning van de drost 
die op een steenworp van Overcingel lag. Sorg was 
geen landelijk beroemde architect. Desondanks  
leverde hij met de bouw van het Drostenhuis en zeker 
met Overcingel een prachtig staaltje bouwkunst af. 
Overcingel is een kenmerkend voorbeeld van een 
huis in Lodewijk XVIstijl. Het neoclassicistische 
huis is een relatief eenvoudig, maar zuiver voorbeeld 
van die bouwstijl, waarin soberheid, goede  
verhoudingen en symmetrie een belangrijke rol  
spelen. Deze stijl is ook in het interieur doorgezet. 
Strak vormgegeven ornamenten, lichte kleuren  
en harmonieuze verhoudingen bepalen het beeld. 
Naast een aantal Asser ‘stadspaleizen’ ontwierp  
en bouwde Sorg ook andere gebouwen in de  
regio, waaronder de fraaie koepelkerk van Smilde.  
Deze kerk zou later dienen als voorbeeld voor  
de koepelkerk in Veenhuizen, dat tegenwoordig  
als Unesco Werelderfgoed bekendstaat. 

Het park in landschapsstijl 
eind negentiende eeuw, 
met slingerpaden, gazons 
en de zeskantige Chinese 
koepel. Coll. Het Drentse 
Landschap, Assen

De salon is de grootste 
kamer van Overcingel.  
De glazen vensterbank 
met radiator is een van  
de moderne aanpassingen 
uit de jaren 1938-1939, 
aangebracht door 
binnenhuisarchitect Paul 
Bromberg. Foto Stichting 
Het Drentse Landschap, 
Assen

Strak vormgegeven 
ornamenten, lichte  

kleuren en harmonieuze 
verhoudingen bepalen  

het beeld

GAAFHEID
Het huis Overcingel verkeert in vrij gave staat,  
hoewel er in de loop van de tijd verschillende  
aanpassingen aan het huis zijn gepleegd. Zo werd in 
1863 de noordelijke aanbouw vergroot. In 1884 kreeg 
het huis een dakkapel boven de middenrisaliet in de 
voorgevel, en aan de achterzijde werd een volledige 
verdieping toegevoegd. Tot die tijd bestond de  
achterzijde van Overcingel uit een verdieping met 
een kap – een opzet die veel voorname huizen in 
Drenthe kenmerkte en nu nog te zien is op bijvoor
beeld de havezate Oldengaerde bij Dwingeloo. 
In 1909 werd de serre aan de zuidzijde gebouwd,  
op de plaats van een veranda. Drie decennia later,  
in de jaren 19381939, bracht binnenhuisarchitect 
Paul Bromberg vernieuwingen in het interieur aan. 
Veel van de destijds zeer moderne aanpassingen  
zijn bewaard gebleven. Dat geldt bijvoorbeeld voor 
de centrale verwarmingsinstallatie uit 1938 die nog 

zijn de Hollandse geïdealiseerde landschappen. 
Johannes van Lier gaf daar een geheel eigen draai 
aan door de wanden van de behangkamer rondom te 
voorzien van schilderingen van een (geïdealiseerde) 
haven – als eerbetoon aan zijn voorouders. Maar 
misschien verlangde hij soms ook wel terug naar  
de ondernemende drukte van het Rotterdamse 
stadsleven, die in het bescheiden regentenstadje 
Assen goeddeels ontbrak.
Tegelijk met de bouw van het hoofdhuis vond ook 
de bouw van een koetshuis annex schuur plaats.  
Dit koetshuis verrees naast het huis. Het koetshuis 
werd in 1868 afgebroken om plaats te maken voor 
een nieuw pand, dat overigens de functie van  

Huis Overcingel was een 
ontwerp van Abraham 
Martinus Sorg en een 
kenmerkend voorbeeld 
van een huis in  
Lodewijk XVIstijl. Foto 
Het Drentse Landschap, 
Assen
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door vrijwilligers onder leiding van een tuinbaas.  
Op basis van historisch onderzoek heeft Het Drentse 
Landschap plannen ontwikkeld om zowel het  
hoofdhuis als het koetshuis een nieuwe, passende  
bestemming te geven. Waarschijnlijk zal eerst het 
hoofdhuis worden gerestaureerd en herbestemd.  
Een uitgangspunt daarbij is behoud van de woon
functie. Deze krijgt aanvulling door middel van een 
Bed and Breakfast. De hal, zaal, opkamer, behang
kamer en serre kunnen vanwege het historisch  
waardevolle interieur worden gebruikt voor  
kleinschalige bijeenkomsten als ontvangsten,  
vergaderingen, huwelijksceremonies en lezingen.  
De toekomstige bewoner van het huis treedt op  
als beheerder van deze ruimten en van de Bed and 
Breakfast. Er zijn plannen voor een klein theehuis  
in het koetshuis, dat ook kan dienen als ruimte voor 
exposities, atelier en bijeenkomsten, en als startpunt 
van wandelingen over het landgoed. 
Wandelen op het landgoed is ook nu al mogelijk.  
De geluiden van de stad zijn nooit ver weg op 
Overcingel, maar toch voelt het alsof je even  
buiten de tijd stapt zodra je deze groene historische 
oase betreedt.

Frank van der Velden
is werkzaam als hoofd team  
Monumenten & Erven bij  
Stichting Het Drentse Landschap

PRAKTISCHE INFORMATIE
Tijdens kantooruren is op het kantoor van Het 
Drentse Landschap (Kloosterstraat 5 te Assen) 
voor een euro een wandelkaart te koop. Landgoed 
Overcingel bevindt zich op slechts enkele minuten 
lopen van het station Assen.

naar een nicht van Jentien. In 1938 ging Hendrik Lels, 
de oudste zoon van deze nicht, op Overcingel wonen. 
Om de naam Van Lier aan het landgoed te kunnen 
blijven verbinden had Hendrik van Lier overigens  
al in 1902 geregeld dat zijn neefje de achternaam 
‘Van Lier Lels’ zou gaan voeren. 
Hendrik van Lier Lels en Clara Maria Brocke woonden 
tot 1978 in het huis, waarna het goed overging op  
hun zoon, eveneens Hendrik genaamd. Het was deze 
Hendrik Johan (‘Henk’) van Lier Lels die het landgoed 
samen met zijn vrouw Elizabeth (‘Bep’) Tinge in  
stand hield. Ze kregen daarbij hulp van een groep 
vrijwilligers. Tot aan hun dood  Bep overleed in 
2014, Henk in 2019  hebben zij voor de instandhouding 
van Overcingel gestreden. Dat was nodig, want na  
de Tweede Wereldoorlog kwam het landgoed onder 
druk te staan vanwege de stijgende vraag in Assen 
naar woningen en voorzieningen en naar verbetering 
van de stedelijke infrastructuur. Vooral de grond
onteigeningen voor de bouw van een ziekenhuis  
en een kantoorgebouw maakten dat Overcingel  
veel van zijn omvang verloor. Al in de negentiende 
eeuw was een deel van het landgoed door de aanleg 
van het spoor en een treinstation verdwenen.

KIJKEN NAAR DE TOEKOMST
Gelukkig bleef er veel bewaard. Met zijn nimmer  
aflatende strijd voor het behoud van Overcingel 
bouwde Henk van Lier Lels een behoorlijke bekend
heid in Assen op. Mede door die strijd is ongeveer vijf 
hectare landgoed met hoge natuur en cultuurhistori
sche waarde behouden. Na zijn overlijden besloten  
zijn erfgenamen het landgoed over te dragen aan 
Stichting Het Drentse Landschap, dat kantoor houdt 
op een steenworp afstand van Overcingel. 
Sindsdien draagt Het Drentse Landschap zorg voor 
het beheer. Het huis wordt tijdelijk bewoond door  
een medewerker, die als beheerder optreedt. De grote 
tuin en de rest van het landgoed worden onderhouden 

Het Drentse Landschap 
heeft plannen voor  
de restauratie en 
herbestemming van  
het hoofdhuis en de 
dienstgebouwen. Hier 
wordt schilderwerk aan 
de dienstwoning van 
Overcingel verricht.  
Foto Het Drentse 
Landschap, Assen

Restauratie en onderhoud van historische kassen
Levering van retro smeedijzeren kassen 

0342 491202   info@buiten-goed.nl   www.buiten-goed.nl
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HUISHOUDEN IN BALLINGSCHAP
Wilhelm II zal als balling in Doorn blijven wonen tot 
zijn dood op 4 juni 1941. Weliswaar is zijn bewegings
vrijheid beperkt en mag hij zich in het openbaar niet 
meer uitlaten over politieke en militaire zaken, maar 
verder ontbreekt het hem aan weinig. De dagelijkse 
gang van zaken blijft grotendeels georganiseerd  
zoals hij dat vanuit Potsdam en Berlijn gewend  
was – zij het op veel kleinere schaal. Als keizer had 
Wilhelm II de beschikking over meer dan zestig  
paleizen en tussen de 2500 en 3000 personeelsleden. 
Nu verblijft hij permanent in Doorn en beslaat het 
personeelsbestand nog ‘slechts’ 50 tot 60 personen. 
Voor hofmaarschalk Hans von Gontard is het in 1919 
beslist een uitdaging om de huishouding goed op 
poten te zetten. Huis Doorn is dan absoluut nog niet 
geschikt als residentie voor de voormalige keizer. 

Wanneer Duitsland in de herfst van 1918 de Eerste 
Wereldoorlog verliest, stort ook de monarchie ineen. 
In de nacht van 10 op 11 november vlucht keizer 
Wilhelm II met enkele getrouwen naar het neutrale 
Nederland. Samen met zijn echtgenote keizerin 
Auguste Victoria logeert hij eerst anderhalf jaar  
bij Godard graaf Aldenburg Bentinck op kasteel 
Amerongen. Daar ondertekent hij op 28 november 
1918 ook zijn troonsafstand. Als de Nederlandse  
regering hem in de loop van 1919 laat weten dat hij 
nooit zal worden uitgeleverd aan een internationaal 
oorlogstribunaal, maakt dit de weg vrij voor de  
aanschaf van een eigen woning. Wilhelm II koopt 
het eeuwenoude Huis Doorn op de Utrechtse 
Heuvelrug en laat dit aanpassen. Op 21 mei 1920 
nemen de exkeizer en zijn echtgenote hun intrek  
in de nieuwe woning.  

Wendy Landewé -  
van der Veen
Beeld Theo Scholten

Sinds de zomer kun je in Museum Huis Doorn in de  
voetsporen treden van het huispersoneel van de laatste 
Duitse keizer. In het huis zijn een aantal dienstvertrekken  
in oude luister hersteld en ook de zolder is toegankelijk 
gemaakt voor bezoekers. Het is nu mogelijk om je, net  
als het vroegere huis personeel, ongezien vanuit het  
onderhuis naar de zolder te begeven. 

Museum Huis Doorn 
brengt dienstvertrekken 
in oude staat terug 

De kleine garderobe op de beletage van Huis Doorn. Hier 
bevinden zich de historische huistelefoon en de lezenaar  
met gastenboek voor voorname bezoekers van Wilhelm II. 

Achter de 
coulissen van
Huis Doorn
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De ruimte ontbreekt bijvoorbeeld om al het  
benodigde personeel een passend onderkomen  
te bieden. Er wordt dan ook een poortgebouw aan 
de Langbroekerweg gebouwd. Hier kan de huis
maarschalk kantoor houden en krijgt de administratie 
een plek. Het gebouw biedt ook de mogelijkheid  
om de toegang tot het park te controleren. 
Gontard laat de zolder van het hoofdhuis verbouwen 
om de kamerheren en kameniers te huisvesten en 
achter de oranjerie wordt een boerderij verbouwd 
tot ‘dienstengebouw’. Hier krijgt het lagere perso
neel (huisknechten, kamermeisjes en chauffeurs) 
een eigen kamer en wordt ook de personeelskeuken 
ondergebracht.

Na de dood van Wilhelm II in 1941 verliezen de  
meeste dienstvertrekken hun functie. Ze gaan  
als kantoor dienen, of als opbergruimte. 

 
DIENSTVERTREKKEN OPNIEUW INGERICHT

Twee jaar geleden pakten Cornelis van der Bas en ik  
een al wat ouder plan op om een deel van de per soneels
vertrekken op de zolder van het hoofdhuis naar de  
vooroorlogse staat terug te brengen. Hiervoor was  
uitgebreid onderzoek nodig. Op basis van boedel
inventarissen uit de jaren dertig in het huisarchief  
konden we onder meer de vertrekken van de kamer heer 
en kamenier, de behandelkamer van de lijfarts, de 
theekeuken en een zilverpoetskamer opnieuw inrichten. 

De kamer van de 
kamenier tijdens de 
herinrichting. De meubels 
staan al klaar, maar de 
inrichting en aankleding 
van het vertrek moeten 
nog plaatsvinden.  
De foto laat zien dat  
hier geen grote ingrepen 
hebben plaatsgevonden. 
Uitgangspunt was het 
behoud van gebruiks
sporen in het interieur  
van de vertrekken.

De gietijzeren diensttrap 
maakte het mogelijk dat 
het personeel onzichtbaar 
voor de hoofdbewoners 
op de bovengelegen 
verdiepingen kon komen. 
De trap verhuisde mee 
vanuit Duitsland in een 
van de 64 treinwagons 
waarmee keizer Wilhelm 
II en Auguste Victoria  
hun eigendommen 
meenamen naar 
Nederland.

De kamer van de kamenier 
na herinrichting. Alleen de 
gordijnen zijn nieuw. Wel 
hangen ze aan de originele 
vitrageklemmen.
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Heel bijzonder is dat hiervoor geen meubels, tapijten 
of gebruiksvoorwerpen hoefden te worden gekocht. 
De inrichting van de dienstvertrekken konden we 
helemaal uit de collectie in ons eigen museumdepot 
samenstellen. Hierbij keerden meerdere meubel
stukken op hun oorspronkelijke plaats in het  
interieur terug. 
Wat de herinrichting ook bijzonder maakt, is dat de 
dienstvertrekken in het hoofdhuis nooit als gevolg 
van verbouwingen en moderniseringen zijn aangepast. 
De originele opzet van de dienstvertrekken op de 
zolder en de personeelsroute door het huis (met  
gietijzeren diensttrap) waren nog volledig aanwezig. 
Nu deze route weer in oude luister is hersteld,  
kunnen bezoekers ervaren hoe het was om als  

In de kamer van de kamerheer hangt 
aan de kast het dienstuniform van 
huisknecht Bart Petersen. Na de dood 
van Wilhelm II bleef hij in dienst als 
rondleider.

huisbediende of kamermeisje achter de schermen  
je werk te doen en helemaal van beneden naar  
boven te lopen zonder ook maar één vertrek van  
de exkeizer of zijn echtgenote te betreden. 

UPSTAIRS-DOWNSTAIRS
Dankzij het onderzoek in Wilhelms huisarchief weten 
we nu veel meer over de historische inrichting van  
de dienstvertrekken in de jaren twintig en dertig, over  
de werking van het huishouden, het dagelijks reilen en 
zeilen op het kasteelterrein, over de personeels functies 
en arbeidsvoorwaarden en over de samenstelling  
van het personeelsbestand. Duidelijk is bijvoorbeeld 
dat al in het voorjaar van 1920 het personeel voor de 
helft uit Nederlanders bestaat. De hogere functies  

Medewerkers van Museum Huis Doorn 
rollen een historisch tapijt uit in de kamer 
van de kamerheer. Het tapijt lag tientallen 
jaren opgerold in depot.

Transportkisten op de zolder. In deze 
kisten werd in 1919 het keizerlijke pronk- 
en gebruikszilver vanuit Potsdam en 
Berlijn naar Amerongen overgebracht, 
waar het in het koetshuis lag opgeslagen 
tot de verhuizing naar Doorn.

Meubelrestaurator Geert Hardeman  
met een deurtje van de historische 
medicijnkast. Deze medicijnkast stond 
jaren in de garage van Huis Doorn  
en deed daar dienst als bergkast  
voor blikken verf en lak. Voor de 
reconstructie van de artsenkamer  
werd de kast helemaal gerestaureerd  
en weer opnieuw ingericht met 
medische instrumenten uit het  
bezit van de laatste Duitse keizer.

Een medewerker van Museum Huis 
Doorn richt de kamer van de kamenier in.

De artsenkamer na de herinrichting, 
met links een oude boiler. De artsen
kamer was het enige vertrek op zolder 
met warm water. 
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Huis Doorn veel minder intensief bewoond. De  
erfgenamen krimpen het personeelsbestand in  
en benoemen Sigurd von Ilsemann, vleugeladjudant 
van Wilhelm II, tot beheerder. Aanvankelijk kan  
deze nog beschikken over 23 personeelsleden, maar  
in de Tweede Wereldoorlog bestaat het personeel 
uiteindelijk nog maar uit een tiental personen.  
Van de staat die de voormalige keizer in ballingschap 
probeerde hoog te houden, is dan weinig meer over. 

Wendy Landewé -  
van der Veen 
is als conservator werkzaam  
bij Museum Huis Doorn.

van hof en huismaarschalk, adjudanten, kamerheren  
en kameniers worden voornamelijk door Duitsers 
uitgeoefend. De huisknechten, kamermeisjes,  
chauffeurs en tuinknechten en andere lagere  
personeelsleden zijn meestal Nederlands en komen 
uit de dorpen Doorn en Langbroek en omgeving.
Het personeel ervaart de werkomstandigheden  
over het algemeen als goed. Er is weinig verloop  
en sommige plaatselijke families tellen meerdere  
leden met een betrekking op het huis. Ook uit  
interviews met voormalige personeelsleden en  
hun nabestaanden komt naar voren dat men graag  
op Huis Doorn werkte en dat de werksfeer en de  
verdiensten goed waren. Oudhuisbediende Bart 
Petersen vertelt in 1978 aan een journalist dat hij  
de keizer het eerste half jaar van zijn aanstelling  
nauwelijks zag. ‘Wel van de trap af, maar nooit  
van dichtbij. Want als hij bijvoorbeeld de vestibuul  
binnenging, riep de kamerbediende: “Der Kaiser 
kommt”, en dan moest je zorgen dat je weg was.  
In het begin was dat heel erg, later werden ze daar 
wat makkelijker in.’ Al met al had hij geen slechte 
herinneringen aan Wilhelm. ‘Hij is mijn Heer  
geweest, ik heb een goed stuk brood bij hem verdiend. 
Ach, als je achter de schermen werkt, blijken het  
ook maar gewone mensen. Elk paleis heeft wel wat.’
Na het overlijden van de oude keizer in 1941 wordt 

De kamer van prinses Henriette na de herinrichting. Henriette was de 
jongste dochter van Wilhelm II’s tweede echtgenote, Hermine Reuss.  
In 1922 vestigde ze zich met haar moeder op Huis Doorn. Ze kreeg  
een eigen appartement op de zolder, waar ook leden van het hogere 
personeel sliepen. Henriette moest ook deelnemen aan de 
brandoefeningen die hier ieder jaar werden gehouden.

De catalogus van de Dienstbibliothek 
uit 1920 bleef bewaard, samen met een 
groot deel van de boeken. In de jaren 
twintig stond deze kleine bibliotheek  
in de gezamenlijke woonkamer van het 
dienstengebouw. Nu vullen de banden 
de boekenkast in de zilverpoetskamer. 
Toezicht op de Dienstbibliothek 
berustte bij de Beschließerin, die ook 
leiding gaf aan alle vrouwelijke 
personeelsleden en als enige beschikte 
over de sleutels van de linnenkasten.

In de zilverpoetskamer bevindt zich een 
de authentieke sleutelkast. Het zilveren 
en vergulde vaatwerk van Wilhelm II 
werd vervoerd in grote transportkisten 
met op maat gemaakt binnenwerk.  
Zo konden bijvoorbeeld de besteklades 
zonder extra inpakwerk uit de 
zilverkasten in de transportkisten 
worden geschoven. Na het inpakken 
van het zilverwerk sloot de zilver
meester met deze sleutels de deuren af. 

De uniformenkamer. Het museum  
bezit nog 35 keizerlijke uniformen  
met toebehoren, zoals laarzen, 
schouderstukken, degens en  
sabels. De kasten van cederhout  
zijn meeverhuisd uit het Stadtschloss 
in Berlijn. 

PRAKTISCHE INFORMATIE
Een bezoek aan de dienstvertrekken van 
Huis Doorn is mogelijk op woensdag en 
vrijdagochtend. De in de museumwebshop 
verkrijgbare ‘personeelsgids’ bevat veel gegevens 
over de dienstvertrekken en de huishouding van 
Wilhelm II in Doorn. Zie voor meer informatie 
huisdoorn.nl. Museum Huis Doorn streeft ernaar 
om in de toekomst ook het dienstengebouw achter 
de oranjerie voor het publiek open te stellen, zodat 
bezoekers de geschiedenis van het keizerlijke 
personeel nog beter kunnen beleven.
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In het licht van Cuyp

Facelifts & Makeovers

Kerst
Ook dit jaar hopen veel buitenplaatsen  
en kastelen weer feestelijke activiteiten 
te kunnen houden tijdens de feestdagen. 
Hier alvast enkele tips; hou ons 
Instagramaccount (@hetbuiten) in  
de gaten voor het allerlaatste nieuws.

Kerstpracht op de 
Fraeylemaborg
Op de Fraeylemaborg in Slochteren zijn  
de eeuwenoude vertrekken van de borg en 
het voorplein versierd met kerstdecoratie  
en kerstbomen. Op zaterdag 18 en zondag  
19 december 2021 wordt het terrein van  
de Fraeylemaborg gezellig ingericht met 
meer dan vijftig kramen, vuur, kerstbomen,  
lichtjes en activiteiten.
fraeylemaborg.nl

Loevestein in kaarslicht
Van 27 december tot 30 december  
organiseert Slot Loevestein rondleidingen  
in een door kaarsen verlicht kasteel,  
met aansluitend een stamppotbuffet.  
Aanmelden is verplicht en kan via  
de website.
slotloevestein.nl

Een acht meter hoge 
kerstboom
Kasteel de Haar is tijdens de donkere dagen 
omgetoverd tot een sfeervol kerstkasteel. 
Beleef het echte kerstgevoel dankzij prachtig 
gedecoreerde kerstbomen, met guirlandes 
versierde balustrades, kaarsen en lichtjes  
die je tegemoet schitteren en sfeervolle 
kerststukken. Als topstuk staat er een  
8 meter hoge kerstboom in de Main Hall. Het 
park van De Haar met zijn 55 hectare leent 
zich uitstekend voor een winterse wandeling. 
kasteeldehaar.nl

Schaatsen en snert
Van 11 december 2021 tot en met 30 januari 
2022 ligt er een ijsbaan bij kasteel Muiderslot. 
In het kasteel is er aandacht voor het échte 
winterse leven op een kasteel.  
Overwinteren op een kasteel spreekt tot  
de verbeelding. Met een speciale audiotour 
kom je te weten hoe mensen aan warmte, 
licht, water en voedsel kwamen tijdens  
de donkere wintermaanden. Op 30 en  
31 december 2021 om 15.30 uur blikken  
we terug op het afgelopen jaar. Geheel  
in stijl sluiten we het lastige jaar 2021 af  
met ‘snerttours’. Naast kommer en kwel,  
valt er gelukkig ook wat te (glim)lachen.
muiderslot.nl

Glühwein bij een  
knisperend vuurtje
Op Slot Zuylen worden de statige  
kamers geheel volgens traditie versierd.  
Zo tref je een sprookjesachtige kersttafel 
aan met kransen, guirlandes, lichtjes  
en bloemstukken die door de familie  
en vrijwilligers jaarlijks voor het  
slot worden gemaakt, spectaculair porselein 
en glimmend tafelzilver. 
Op donderdag 23 december en donderdag 
30 december is het kasteel ook in de avond 
te bezoeken. Speciaal voor de kinderen  
zal het kerst verhaal verteld worden in het 
kasteel. Buiten kan je chocolademelk  
of een glaasje glühwein drinken naast het 
knisperend vuurtje van een vuurkorf met 
uitzicht op het slot.
slotzuylen.nl

Kerst op Kasteel Amerongen
Van 23 december tot en met 9 januari vier je 
kerst op Kasteel Amerongen. Het huis en de 
kasteeltuin zijn prachtig versierd. Uitbundig 
gedekte tafels, honderden lampjes en 
prachtig versierde bomen zorgen voor  
een ultiem kerstgevoel. 
kasteelamerongen.nl

400 jaar Hugo de Groot
t/m 31 december 2021
Slot Loevestein
We naderen het einde van het Hugo de Groot
herdenkingsjaar. In 1621 ontsnapte de 
beroemde staatsman en geleerde uit Slot 
Loevestein – een iconische gebeurtenis die 
ontelbare keren is verbeeld en beschreven.  
Tot en met Oudejaarsdag is het op Loevestein 
mogelijk om niet alleen in de cel en de 
boekenkist, maar ook in het hoofd van Hugo 
de Groot te kruipen en te wandelen door zijn 
universum van gedachten. Die zeventiende
eeuwse wereld wordt in een bijzondere 
tentoonstelling gekoppeld aan onze tijd.  
Bekijk op Loevestein hoe experts als astronaut 
André Kuipers en theoloog des vaderlands 
Almatine Leene actuele kwesties vanuit  
Hugo de Groots gedachtegoed belichten. 
slotloevestein.nl

Facelifts & Makeovers
t/m 9 januari 2022
Mauritshuis, Den Haag
Restaureren spreekt bij veel mensen tot de 
verbeelding: restauratoren zitten dicht op de 
huid van soms eeuwenoude kunstwerken en 
ook de keuzes die ze moeten maken roepen 
allerlei boeiende vragen op. Waarom werd  
de wolkenlucht op Diana en haar nimfen van 
Vermeer overgeschilderd? Wat doet een 
restaurator als houtworm een gedeelte van 
een portret van Willem van Oranje heeft 
aangetast? Welke lastige beslissingen 
moeten er worden genomen als op een  
werk van Pieter de Hooch een soldaat 
tevoorschijn komt?
De interactieve tentoonstelling Facelifts & 
Makeovers richt de schijnwerper op het 

restaureren van schilderijen. Bezoekers 
ontdekken aan de hand van twintig 
casussen wat er nodig is om de 
wereldberoemde schilderijenverzameling 
van het Mauritshuis in topconditie te 
behouden. Door middel van video’s, 
animaties, korte podcasts en digitale  
sliders (situatie voor en ná restauratie) 
maken bezoekers kennis met de meest 
verbluffende bevindingen van de afgelopen 
25 jaar. Bij één schilderij van Pieter de 
Hooch in de tentoonstelling is de restauratie 
nog ‘werk in uitvoering’. De schilderijen die 
in de schijnwerper staan, komen allemaal 
uit de eigen collectie van het Mauritshuis. 
Het gaat onder meer om werken van 
Rembrandt, Vermeer, Hals, Steen en Rubens.
mauritshuis.nl

In het licht van Cuyp
t/m 6 maart 2022
Dordrechts Museum, 
Dordrecht
In de zeventiende eeuw was Albert Cuyp een 
lokale kunstenaar, die buiten zijn woonplaats 
nauwelijks bekend was. Hij leefde en werkte 
zijn hele leven in Dordrecht en de kopers van 
zijn landschappen kwamen bijna allemaal 
daarvandaan. Na zijn dood werd hij ontdekt 
door verzamelaars en kunstenaars uit 
Engeland. Vanaf circa 1750 ontstond daar een 
ware rage rond Cuyp. De Britse aristocratie was 
zo verzot op zijn zonovergoten landschappen 
dat er rond 1800 geen belangrijk werk van  
hem in zijn geboorteland te vinden was. 
In het licht van Cuyp laat vele niet eerder in 
Nederland getoonde werken zien van Britse 
kunstenaars als Richard Wilson, Thomas 
Gainsborough, John Constable, William 
Turner, Richard Parkes Bonington,  
Augustus Wall Callcott en John Crome.  
Twee topstukken van Cuyp uit de Engelse 
Royal Collection Trust zijn uitgeleend door 
koningin Elizabeth II. 
dordrechtsmuseum.nl

De Tuinbeelden van De Tempel
t/m 13 maart 2022
Museum Oud Overschie, 
Rotterdam
Buitenplaats De Tempel behoort samen met 
het naastgelegen Nieuw Rhodenrijs tot de 
laatste buitenplaatsen van Rotterdam die 
bewaard zijn. Het park wordt nu hersteld.  
De oorspronkelijke beeldencollectie is 
inmiddels gerestaureerd en in de tuin 
teruggeplaatst. Misschien wel het meest uniek 
is een drie eeuwen oud houten tuinbeeld.  
Dit houten beeld is voor het eerst sinds lange 
tijd weer te zien. Ook kunt u bodemvondsten 
uit de weilanden rondom De Tempel bekijken. 
museumoudoverschie.nl
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Koetshuizen gezocht

Een grote studie over stallen en koetshuizen 
ontbreekt nog in Nederland. De Stichting 
Stallen, Koetshuizen en Garages heeft 
daarom het initiatief genomen tot een 
omvangrijk onderzoek naar dit 
verwaarloosde, maar belangrijke aspect  
van de buitenplaatscultuur. De stichting 
inventariseert koetshuizen en stallen op 
kastelen en buitenplaatsen. Daarbij worden 
niet alleen hun historische ontwikkeling en 
interieurs maar ook hun latere 
herbestemming in beeld gebracht.
Momenteel beschikt de stichting over een 
lijst met circa driehonderd koetshuizen. 
Maar deze lijst is nog niet volledig. De 
stichting roept daarom eigenaars, bewoners 
en beheerders van buitenplaatsen en andere 
betrokkenen op om te helpen de 
inventarisatie compleet te maken. Stuur 
foto’s van het exterieur én interieur, inclusief 
bouwjaar en eventueel verbouwjaar, de 
naam van de buitenplaats of het kasteel en 
het adres. Alle nog bestaande koetshuizen 
krijgen een plek in een toekomstige 
publicatie.

Informatie graag mailen naar 
onderzoeksleider Ben Olde Meierink 
(benoldemeierink@xs4all.nl) o.v.v. 
informatie koetshuis.

Oranje Groen
26 januari, 23 februari  
en 30 maart 2022
Livestream

De Oranjes zijn altijd zeer geïnteresseerd in 
tuinkunst geweest. Ze hadden prachtige 
tuinen bij Den Haag, Apeldoorn en 
Leeuwarden, maar ook veel verder weg. 
Zelfs internationaal waren deze vaak 
toonaangevend. Denk aan de tuinen van  
Het Loo en Hampton Court die stadhouder
koning Willem III liet aanleggen. Ook 
beroemd was het park van koning Willem II’s 
broer prins Frederik in Bad Muskau aan  
de Poolse grens.
De Nederlandse Tuinenstichting organiseert 
in samenwerking met Paleis Het Loo een 
online lezingenreeks over dit ‘oranje groen’. 
In deze lezingen vertellen deskundigen op 
het gebied van de tuinarchitectuur en 
kunstgeschiedenis over de Oranjes en hun 
grote tuinen. 
De livestreamlezingen zijn te volgen vanuit 
huis. Ze vinden plaats op woensdag 26 
januari, 23 februari en 30 maart 2022, van 
12.30 tot 13.30 uur, en worden uitgezonden 
vanaf de zolder van het stallencomplex van 
Paleis Het Loo. Via de chatbox kan het 
publiek vragen stellen. Het volgen van de 
lezingenreeks kost € 15,-; donateurs van de 
Nederlandse Tuinenstichting en vrienden  

van Het Loo betalen een gereduceerd tarief. 
Per lezing ontvangen deelnemers steeds een 
toegangslink.

Aanmelden via tuinenstichting.nl/
nieuws/lezingencyclus-oranje-
groen/

Nieuwe website NKS
De Nederlandse Kastelenstichting heeft een 
nieuwe website. Deze is ingericht op de rol 
van de NKS als onafhankelijk pleitbezorger 
voor kastelen en buitenplaatsen, hun 
interieurs en het omliggende groen. De 
website biedt ook aandacht voor de ‘NKS
experts’, deskundigen die op vrijwillige basis 
adviseren over relevante 
beschermingsvraagstukken. De experts 
worden nauw betrokken bij gerichte 
beschermingsacties, bij pleitbezorging 
richting onder meer beleidsmakers en 
politici en bij het agenderen en aandragen 
van oplossingen voor bedreigingen van 
kastelen en buitenplaatsen. Inmiddels 
hebben de eerste expertbijeenkomsten 
plaatsgevonden. 

Kastelen.nl

Platform Kastelen en 
Buitenplaatsen
1 april 2022

Het Platform Kastelen en Buitenplaatsen van 
de Rijksdienst voor het Cultureel Erfgoed 
houdt op 1 april 2022 zijn 15e bijeenkomst. 
Het thema van de bijeenkomst is ‘Rampen’. 
Afhankelijk van de covid-maatregelen zal de 
bijeenkomst online of ook live plaatsvinden 
in Amersfoort.

Nadere informatie binnenkort op 
cultureelerfgoed.nl/actueel/agenda

Ithakaprijs 2021 voor  
Robert Ligthelm

Robert Ligthelm is met zijn boek De Kralingse 
buitenplaatsen de winnaar van de Ithakaprijs, 
de belangrijkste Nederlandse prijs voor 
boeken of journalistieke producties over 
kastelen, historische buitenplaatsen en 
landgoederen. De prijs werd dit jaar voor  
de zevende keer uitgereikt. De jury sprak  
in haar rapport waardering uit voor de 
grondige archiefstudie die Ligthelm 
verrichtte, voor de mooie vormgeving van 
zijn boek en vooral voor het weer zichtbaar 
maken van een bijna onbekend, want 
grotendeels verloren gegaan ensemble  
van landschapsparken en buitens.

Kennis

De vergeten prinsessen  
van Thorn
t/m 3 april 2022
Limburgs Museum, Venlo
In de achttiende eeuw was het Limburgse 
Thorn een ministaatje in het Duitse Rijk 
waarin ongetrouwde prinsessen en  
gravinnen de scepter zwaaiden. De 
tentoonstelling volgt de levens van deze 
prinsessen en geeft een unieke inkijk in de 
fascinerende wereld van de Europese adel  
in de achttiende eeuw. In De vergeten 
prinsessen van Thorn zie je kunstwerken  
en objecten, van staatsieportretten tot 
prachtige jurken en juwelen, uit meer  
dan vijftig musea uit heel Europa en de  
Verenigde Staten. De meeste daarvan  
waren nooit eerder te zien in Nederland.
limburgsmuseum.nl

Rouw op Doorn
t/m 3 juli 2022
Huis Doorn, Doorn
Hoe we om gestorven familieleden en 
vrienden rouwen, is door de tijd heen 
veranderd. Met de tentoonstelling Rouw. 
Van keizerin tot corona presenteert  
Museum Huis Doorn bijzondere uitingen  
van individuele en collectieve rouw in de 
afgelopen honderd jaar. In de tentoonstelling 
gaan bezoekers terug naar de dagen waarin 
Huis Doorn in zwart gehuld was. 
Rouwbloemen sieren de sterfkamers,  

Emelie Wesselman  
van Helmond
t/m 30 oktober 2022
Kasteel Helmond, Helmond
Vier generaties lang was Kasteel Helmond 
het domein van de familie Wesselman van 
Helmond. Deze familie heeft in de eeuwen 
veel betekend voor het kasteel en voor de 
stad Helmond. In deze tentoonstelling  
zoomt Kasteel Helmond in op het leven  
van de dochter van de laatste kasteelheer: 
jonkvrouw Emelie Wesselman van Helmond. 
Zij overleed in 1987.
Emelie Wesselman van Helmond bracht haar  
jeugd door op het kasteel. Hoe was het om 
als jong meisje al spelend de vele 
kasteelvertrekken te verkennen? En, hoe zag 
het leven van Emelie als jonge dame eruit? 
Hoewel de maatschappij honderd jaar 
geleden heel anders in elkaar stak dan nu, 
zijn er ook verrassende overeenkomsten.
museumhelmond.nl

Buiten leven in Rijswijk
30 januari t/m 17 april 2022
Museum Rijswijk, Rijswijk 
Al in de achttiende eeuw stond Rijswijk 
bekend om zijn buitenplaatsen. Deze 
‘ongemeen prachtige lusthoven’ waren 
geliefde plekken waar vermogende burgers 
uit Den Haag en Delft in de zomermaanden 
hun toevlucht zochten. Rijswijk telde ruim 
veertig buitens. 
De bouw van de buitenhuizen kostte 
fortuinen, evenals de parken eromheen.  
Ook de instandhouding van de buitenplaats 
vergde jaarlijks veel geld. Rond het midden 
van de negentiende eeuw eindigde de 
bloeitijd van de Rijswijkse buitenplaatsen.  
De exploitatie ervan was te duur geworden.  
Er restte weinig anders dan verkoop, waarna 
veelal de slopershamer een einde aan de 
buitenplaats maakte.
museumrijswijk.nl

de kroonluchters zijn getooid in zwarte tule, 
de spiegels afgedekt. De eetzaal ziet er net 
zo uit als na de dood van Auguste Victoria: 
met een kist, zwarte kleden, palmen  
en kandelaars.
De tentoonstelling laat bijzondere 
rouwkleding en rouwobjecten zien,  
zoals rouwportretten en rouwsieraden.  
De herinneringsplekken die de voormalige 
keizer Wilhelm in Huis Doorn inrichtte  
voor zijn overleden vrouw, geven het  
geheel een intieme sfeer.
huisdoorn.nl

De vergeten prinsessen van Thorn

Emelie Wesselman van Helmond

Koetshuis Staverden te Ermelo

Buiten leven in Rijswijk
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Boeken
jacht vijftig jaar geleden al beu en weigerde nog langer deel te 
nemen aan de drijfjacht van zijn bazen: ‘Ik loat mie veur die heer’n 
niet meer zeikenat wödden.’ Ik begrijp hem nu een stuk beter.  
En, dankzij Yme Kuipers bijdrage over de fenomenologie van de 
hazenjacht weet ik nu ook waarom mijn vader een haas nog altijd 
steevast ‘Lampe’ noemt.

Evelyn Ligtenberg

schenken aan verschillende tijdslagen uit de historie, van de 
vroege ontstaansgeschiedenis tot en met de huidige tijd.  
Daarmee positioneert Ten Hove Den Aalshorst als een levend 
geschiedenisboek. Behalve door de gangbare eigendoms  
en bouwgeschiedenis laat hij zich leiden door ruimtelijk 
landschappelijke vragen om zo de invloed van generaties 
eigenaren op het landgoed en omliggende landschap te 
achterhalen. Deze aanpak resulteert in een vertrouwde 
chronologische opbouw, met daarbij de nodige aandacht voor  
de verschijningsvorm van huis en park, aangevuld met enkele 
uitstapjes in de omgeving.
De historie van Den Aalshorst leent zich goed voor deze aanpak. 
Ten Hove voert de lezer langs de wereld van de buitenplaatsen en 
landgoederen op het platteland rond Zwolle – om zich vervolgens 
te verdiepen in Den Aalshorst en zijn twee beeldbepalende 
families: de Vriesens, die tussen circa 1640 en 1807 het landgoed 
bezaten, en de Van Dedems, wier invloedsfeer in 1823 aanvangt 
nadat het echtpaar Louis Rhijnvis Feith en Johanna Theodora van 
Dedem Den Aalshorst aankoopt. Het boek steunt op een 
aanzienlijke hoeveelheid archiefmateriaal, waarmee Ten Hove de 
levens van de opeenvolgende generaties (inclusief de huidige) op 
Den Aalshorst weet te reconstrueren. Daarmee verschuift wel het 
accent van het door hem beoogde ruimtelijke perspectief naar een 
meer sociaalculturele beschrijving, met veel aandacht voor de 
levensstijl behorende bij het grootgrondbezit. Dit doet echter geen 
afbreuk aan het boek. Bovendien blijft er voldoende aandacht voor 
de betekenis en de dynamiek van het grondbezit in goede én 
slechte tijden. Interessant in dit opzicht is de periode die start met 
Godert Willem baron van Dedem als landgoedeigenaar in 1879. 
Ten Hove omschrijft hem als actieve landheer, met een grote 
‘landhonger’. Niet alleen wist hij tijdens zijn leven aanzienlijke 
hoeveelheden grond te verwerven. Ook legde hij de basis voor de 
huidige bezitsstructuur door in 1908 de N.V. Den Aalshorst te 
stichten, waarmee hij het voortbestaan van het landgoed als 
eenheid verzekerde. 
Hier belanden we bij de grote toegevoegde waarde van het boek: 
het laatste deel, waarin de familievennootschap van 1908 tot 2000 
centraal staat. Aan de hand van korte portretten van verschillende 
vennoten wordt de niet aflatende betrokkenheid van de familie met 
het bezit getoond. Geslaagde en minder geslaagde 
ontwikkelingen om de economische activiteit van het landgoed te 
vergroten als reactie op maatschappelijke veranderingen laten de 
voor instandhouding vereiste dynamiek zien. Daarmee weet Ten 
Hove overtuigend het karakteristieke en clichématige beeld te 
weerleggen van de buitenplaats als stille, besloten en 
onveranderlijke (binnen)wereld.

Willemieke Ottens

Jagers en stropers

Als kind durfde ik in de jaren zeventig de kelder onder ons huis 
nauwelijks te betreden. Het kwam namelijk nogal eens voor dat  
er een haas in het keldergat hing af te sterven. Doodeng vond ik 
dat, omdat de grote, bolle met een waas overtrokken ogen me 
aanstaarden en dwars door me heen leken te kijken. Op de een  
of andere manier voelde ik me schuldig aan de dood van de haas, 
al had ik geen idee waarom. Mijn vader was betrokken bij de jacht 
van zijn ‘bazen’, textielfabrikanten in Nijverdal. Hij werd evenals 
mijn daar ook werkzame grootvader ingezet om als drijver of  
klopper op het wild op te jagen. Als kind was hij opgegroeid  
op het platteland tijdens de wederopbouwjaren in de nabijheid  
van uitgestrekte woeste gronden van moeras en veen. Konijnen 
strikken leverde extra vlees op tafel op. Dat mocht trouwens  
geen ‘jagen’ heten, maar viel het onder stropen. De scheidslijn 
leek te liggen tussen jagen voor je plezier en jagen voor je 
voedselvoorziening.
Voor de uiteenlopende manieren waarop de jacht zich laat 
benaderen, geeft Hans Renes in zijn bijdrage aan het net 
verschenen De jacht. Een cultuurgeschiedenis van jager, dier en 
landschap een inkadering in vier lagen. De onderste laag is het 
fysieke landschap, daarna volgt de laag van grond en jachtrecht. 
De derde laag bevat de esthetiek van jacht en jachtlandschappen. 
De bovenste laag is die van de elitecultuur rondom de jacht. Het 
boek opent met een aantal bijdragen die naadloos in deze laatste 
laag passen. Jachttradities van adellijke families op en rond 
kastelen, waaronder Middachten en Twickel, passeren de revue. 
De Bentincks op Middachten probeerden in het gevlij te komen  
bij prinsgemaal Hendrik van MecklenburgSchwerin om deel  
te kunnen nemen aan de jacht op Het Loo. Prins Hendrik voerde 
verbeteringen in de wildstand door en herintroduceerde het op  
de Veluwe uitgestorven everzwijn. Met alle gevolgen van dien,  
tot in onze huidige tijd toe. Discussies rond het jachtrecht van  
de Oranjes versus de openstelling van hun met publieke fondsen 
gefinancierde Kroondomein Het Loo worden ook dit jaar weer 
breed uitgemeten in de media – en krijgen eveneens in dit boek 
aandacht. Het debat tussen voor en tegenstanders lijkt heviger 
dan ooit.
In de twee andere delen van De jacht komen de andere drie lagen 
voor het voetlicht. Tegenwicht voor de aandacht voor jacht als 
elitecultuur bieden artikelen over onder meer de ecologische 
betekenis van de jacht op landgoederen. Roofdieren werden door 
jagers met succes bestreden en sommige, bijvoorbeeld de wolf, 
uitgeroeid. Maar andere diersoorten profiteerden juist van de 
roofdierbestrijding. Tegelijkertijd droegen jachttradities vooral in 
de negentiende eeuw bij aan het stichten en behouden van 
landgoederen. Langzaamaan vloeide de bescherming vanwege de 
jachtwaarde de laatste honderd jaar over in bescherming vanwege 
natuurwaarde. Jagen en natuurbehoud lijken tegengesteld te zijn. 
De jacht is omstreden, maar de bescherming van bepaalde 
diersoorten als gevolg van de jacht krijgt waardering.
De druk op het Nederlandse landschap wordt almaar groter. We 
zullen keuzes moeten maken met betrekking tot voedselproductie, 
wonen, werken en recreëren. De rol van jacht en jagers zal daarin 
meebewegen en veranderen. Sinds begin dit jaar zijn haas en 
konijn van de nationale wildlijst gehaald. Mijn grootvader was de 

tot negentien. 
Anna Catharina van Doys zag de buitenplaats onder haar hoede 
groeien en floreren. Voor andere eigenaren was de Dekema State 
vooral een ‘blok aan het been’. Vlak voor het uitbreken van de 
Eerste Wereldoorlog besloot Hein van Wageningen zijn vochtige 
en koude buiten in Jelsum te verruilen voor een leven op stand in 
Engeland. Hij vroeg het echtpaar Wiersma een oog in het zeil te 
houden. De heer Wiersma schakelde als ‘kleine’ rentmeester op 
zijn beurt andere oude vertrouwelingen van de eigenaar in om 
zaken als het onderhoud van de grafkelder, de organisatie van  
de jacht en de armenzorg in het dorp gaande te houden. Het is  
een illustratie van de ‘sociale microkosmos’ van de Dekema  
State, zoals Kuiper de verwevenheid van het landgoed en zijn 
omgeving bestempelt.  
De bijzondere verhalen houden niet op bij de bewoners. 
Detectiveschrijver Hans van der Kallen (alias Havank) bezocht 
Dekema State regelmatig als gast van de broers Gerard en Jan 
van Wageningen. Hoewel Havank een goede vriendschap 
onderhield met de broers, is hij vandaag de dag in Jelsum vooral 
bekend vanwege zijn opmerkelijke relatie met een achttiende
eeuws schilderij op het huis: het portret van Anna Maria van 
Burmania. Yme Kuiper spreekt zelfs van een ‘mystieke 
liefdesband’. Dat was het zeker: een foto van het portret zou 
meegaan in de doodskist van Van der Kallen. 
Dekema State Jelsum laat zien hoe landgoed, huis, familie en regio 
met elkaar verbonden waren, hoe pachtboeren de landerijen 
bestierden, hoe familieportretten deel uitmaakten van het leven 
op de buitenplaats. Dit maakt het boek met recht een ‘biografie’ 
van het landgoed en een waar ‘ensemble van verhalen’ dat eer 
doet aan de unieke waarde van buitenplaatsen.

Simone Nieuwenbroek

De mensen op Dekema State

Sjoerd Cuperus stortte zich in 2010 met hart en ziel op de 
geschiedenis van Dekema State in Jelsum. Toen hij vijf jaar later 
onverwachts overleed, pakte Yme Kuiper het onderzoek en de 
schrijverij op waar Cuperus was gestopt. Het resultaat: een rijke 
Friese buitenplaatsgeschiedenis. 
In de vroege vijftiende eeuw was de voorloper van de huidige state 
een verdedigbare stins van de adellijke familie Camstra. In de 
zeventiende eeuw kwam het inmiddels vervallen huis in handen 
van Pieter van Dekema en zijn familie, waarna het via de 
vrouwelijke lijn vererfde op de families Unia en Doys. Huwelijk en 
vererving brachten de Dekema State ten slotte in handen van de 
– zoals de auteurs het noemen – deftige burgerij: de families 
Houth en Van Wageningen. 
Dekema State Jelsum is meer dan alleen het verhaal van de adel 
op de Friese state. In ruim zevenhonderd pagina’s ontvouwen de 
auteurs overzichtelijk, leesbaar en chronologisch ‘de verhalen van 
en over de mensen op Dekema State’. Ze konden daarbij steunen 
op een enorm scala aan bronnen, van ontwerptekeningen tot 
correspondentie en van familieportretten tot herinneringen van 
een pachtersdochter. Ze brengen de verhalen van eigenaren die 
het huis en landgoed inrichtten, bewoonden en naar eigen 
gelieven gebruikten, maar ook de ervaringen van de pachters, het 
personeel en de dorpsgenoten. Daarbij passeren markante figuren 
de revue. De achttiendeeeuwse kasteelvrouwe Anna Catharina 
van Doys bijvoorbeeld, die na een conflict met haar tweede 
echtgenoot besloot een van de boerderijen op het landgoed te 
betrekken. Met hulp van haar huishoudsters en arbeiders uit het 
dorp slaagde ze erin de boerderij zelf te bestieren. Saillant  
detail: ze breidde haar aantal koeien in rap tempo uit van negen  

Dynamiek op Den Aalshorst

Een vuistdikke en goed leesbare publicatie, aantrekkelijk 
vormgegeven en voorzien van een grote hoeveelheid 
aansprekende oude en nieuwe beelden, zie hier het boek Den 
Aalshorst. Levensverhaal van een landgoed, dat historicus Jan ten 
Hove in opdracht van landgoed Den Aalshorst B.V. schreef. Het is 
een recente toevoeging aan de snelgroeiende collectie van 
buitenplaats- en landgoedbiografieën (zie ook de bespreking van 
Dekema State). Aanleiding voor de verschijning in 2020 vormde 
het driehonderdjarig bestaan van huis Den Aalshorst te Dalfsen. 
Ten Hove graaft echter verder dan het huis of deze 
jubileumperiode. Hij heeft zichzelf als doel gesteld om het 
levensverhaal van het landgoed in samenhang met de 
geschiedenis van de regio te vertellen en daarbij aandacht te 
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R U G G E S P R A A K

Op 16 november jongstleden bestond de 
Nederlandse Restitutiecommissie twintig jaar.  
Deze overheidscommissie houdt zich bezig met  
‘naziroofkunst’ – kunst die als gevolg van het nazi
regime onvrijwillig uit handen is geraakt van, meestal 
Joodse, eigenaren. Aanvankelijk was het idee dat ze 
een paar jaar zou functioneren, daarna zouden de 
aanvragen wel opdrogen. Inmiddels is gebleken  
dat niets minder waar is. De commissie en haar  
onderzoekers hebben het nog steeds druk, elk  
jaar druppelen nieuwe aanvragen binnen. Het is 
maar een van de vele manieren waarop de oorlog 
nog altijd zijn schaduw werpt op de Nederlandse 
samenleving.
Niet zelden was de roofkunst afkomstig uit buiten
plaatsen. Buitenplaatsen en kunst gaan immers  
van oudsher hand in hand, en verschillende Joodse 
families bezaten voor de oorlog een buiten. Denk 
aan Jacques Goudstikker, eigenaar van een vermaarde 
kunsthandel aan de Herengracht in Amsterdam.  
Hij kocht in 1930 kasteel Nijenrode en gebruikte het 
als toonzaal voor zijn handelsvoorraad. In juni 1937 
organiseerde Goudstikker een grootse liefdadig
heidsavond in de tuin van het kasteel. Het feest  
was een succes, temeer daar Goudstikker er de  
liefde van zijn leven ontmoette: de Weense opera
zangeres Desi von Halban, wier sopraanstem die 
avond over de Vecht klonk. 
Drie jaar later was alles anders. Jacques Goudstikker 
was dood, verongelukt tijdens de vlucht voor de nazi’s 
in mei 1940. Zijn vrouw Desi en zoontje Eduard 
kwamen behouden aan in New York, maar zijn 
kunsthandel en onroerend goed – behalve 
Nijenrode ook de buitenplaats Oostermeer aan de 
Amstel en het pand aan de Herengracht – vielen in 
Duitse handen. Na de oorlog kreeg de weduwe de 
buitens en het grachtenpand terug. De kunstwerken 
werden, voor zover getraceerd, onderdeel van de 
rijkscollectie. Desi Goudstikker had ze wel opgeëist, 
maar had zich na jaren van juridisch getouwtrek in 
een weinig ruimhartige schikking gevoegd. In de 
magere wederopbouwtijd werd het ‘collectieve  
belang’ vaak belangrijker geacht dan de belangen 
van de individuele slachtoffers. 
In 2006 kregen de erven Goudstikker alsnog ruim 
tweehonderd werken terug. Bijzonder, omdat de 
zaak inmiddels was verjaard. Maar bij het instellen 
van de Restitutiecommissie was besloten dat de  
verjaringsregel in deze uiterst schrijnende gevallen 
opzij kon worden gezet. 

Dit nooit 
meer

Claartje Wesselink 
en Hanneke Ronnes zijn  
bijzonder hoogleraar respectieve
lijk universitair docent Historische 
buitenplaatsen en landgoederen 
aan de Rijksuniversiteit Groningen. 
Zij schrijven om de beurt een 
column in Het Buiten

Er komen meer landgoederen voor op de inmiddels 
lange lijst van zaken die de Restitutiecommissie 
heeft behandeld. Bankier Fritz Gutmann en  
zijn echtgenote Louise bewoonden Bosbeek in 
Heemstede, een trots achttiendeeeuws buiten  
met veel originele details en een plafondschildering 
van Jacob de Wit. Hun kunstcollectie moesten ze 
afstaan onder dwang van de nazi’s. De charmante, 
gedistingeerde buitenplaatsbewoner Fritz Gutmann 
werd in 1944 doodgemarteld, zijn vrouw Louise  
vergast in Auschwitz. Paul May en Rosine MayFuld 
bewoonden De Breul in Zeist, een vroegnegentiende 
eeuwse buitenplaats met een tuin van Zocher in  
de Engelse landschapsstijl. Op 15 mei 1940 pleegde 
het echtpaar zelfmoord. Een Duitse Verwalter bracht 
vervolgens hun collectie kunst en boeken naar de 
veiling. Afgelopen jaren hebben de nabestaanden  
van de Gutmanns en de Mays verschillende kunst
werken teruggekregen. 
Zoals de historici Eelke Muller en Helen Schretlen 
schreven over deze vorm van rechtsherstel: geen 
schilderij is in staat de oorlogswonden te genezen, 
maar voor de getroffen families is de gevoelswaarde 
groot. De werken vertegenwoordigen een band met 
verloren levens en een verloren wereld. Nijenrode, 
Bosbeek en De Breul kregen na de oorlog andere 
bestemmingen. Alleen op Nijenrode is – voor  
wie het weet – nog iets van het verdwenen Joodse  
leven te zien. De beelden die Goudstikker in de  
rozentuin plaatste, lieten zich niet roven. Ze zitten  
in de grond verankerd. 
Ook vanuit een breder, politiekmaatschappelijk 
oogpunt is het restitutiebeleid waardevol. Zolang  
de Nederlandse overheid de mogelijkheid biedt  
geroofd erfgoed terug te vorderen, zegt ze tegelijker
tijd: ‘Dit nooit meer.’


